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Prodam , *W5
skoraj nove NajserjeVe panje po ugodni 
ceni. Alojz Bratina, čebelar — Križevci 
pri Ljutomeru.

Cena vosku
Vse podružnice, čebelarske družine in 

posamezhe čebelarje obveščamo, da je 
Zvezni urad za cene v Beogradu uradno 
razglasil dne 28. junija 1947 pod št. 25 
ceno vosku, ki znaša p v  proizvajalcu 
2 3 0  dinarjev za kg. Pozivamo čebelarje- 
zadružnike, da ponudijo v nakup veS 
presežek voska naši zadrugi, ki dan za 
dnem prejema nakazila za dobavo voska

našim industrijskim podjetjem. Naša 
dolžnost je, da čpbelarji pomagamo pri 
izvedbi petletnega plana.

Važno opozorilo
Narodna banka FLRJ, centrala za LR 

Slovenijo — filiala 60 - r  Ljubljana, nas 
je  pravkar obvestila, da je  zaradi pre- 
grupiranja računov dodelila našemu te
kočemu računu novo številko in sicer: 
60-1071-30. Prosimo, upoštevajte pri na
kazovanju denarja to spremembo! Ko

Ere jmemo nove položnice, jih  bomo ta- 
oj nekaj poslali vsaki podružnici in 

čebelarski družini. Po prejemu novih 
uničite stare položhice!

Podružničnim odsekom za vzrejo matic
V avgustu se bodo sprašile na našili pleinenilnih postajah zadnje matice in 

s tem bo letošnja vzrejna sezona zaključena.
Po zaključku sezone zberite vse orodje in priprave, ki so last zadruge in so 

sedaj raztresene na različnih krajih. Vzrejevalci naj vam vrnejo tudi ves neupo
rabljeni sladkor. O zbranem orodju in sladkorju napravite natančen zapisnik. Na 
plemenišČu odstranite hramčke in jih shranite na primernem mestu ne daleč od 
postaje. V začetku septembra prepeljite tudi tro tarja in narejeni roj iz trotarja 
v najbližji čebelnjaki Poskrbite, da bosta prišli obe družini dobro zapaženi in z 
zadostno Količino hrane v zimo. Ako bi bila pri kateri izmed obeh zimska zaloga 
premajhna, nas pravočasno obvestite, koliko krmilnega sladkorja naj vam pošljemo.

Poročila o uspehih v posameznih serijah so nam poslali le nekateri odseki. 
Ker do danes še nimamo pregleda o njih delu, prosimo, da nam najkasneje do 15. 
oktobra pošljete razpredelnico, izpolnjeno po vzorcu na 3. strani ovitka.



Dr. F rance Bezlaj:

Problem izboljšanja čebelje paše
(Nadaljevanje)

Č ebele lahko v polili meri izrab ijo  samo one nasade krm nie, ki so name
njeni za seme. Zato so poborniki izbo ljšan ja  čebelje paše v državah z in ten
zivnejšim  poljedelstvom  iskali načine, ki bi omogočili znatnejšo  izrabo 
knnn ic  po čebelarski p lati. Našli so rešitev  \ mešanicah. P ridelek  p re iz
kušene mešanice, v k a teri so Icguiniuozne rastline  v harm oničnem  soraz
m erju z ostalim i, je  mnogo večji, k ak o r pri enotnih ku ltu rah . (Dosega 
povprečno 300 q zelene krm e na ha.) K er je  nasad gostejši, rastline ne 
olesene tako  hitro, četudi jih  puste d a lje  časa cveteti. S harm onično izbiro 
rastlin za takšne mešanice se da doseči postopno cvetenje, ki zelo podaljša  
čebelam  bero. Danes ni treb a  več na slepo pre izkušati vsakovrstn ih  me
šanic. Yr tu ji  strokovni lite ra tu ri je  dovolj skrbno  preizkušenih  standardnih  
mešanic, ki so se dobro izkazale. Niti ena med njim i ni sestav ljena nalašč 
za čebelarje ; vse pom enijo v prvi vrsti napredek  p ri intenzivnejši izrabi 
tal in zvišajo pridelek , pri tem  pa p rid e jo  tudi čebele na svoj račun. Danes 
jo na izbiro četa v rsta  m ešanic za ozimne, pom ladne in strn iščne nasade, 
k atere  nudijo , preden p rid e jo  v poštev za košnjo, ca 40 do 90 kg donosa 
na ha. Edina slaba stran  je  v tem. da ni mogoče sestaviti že tip iziranih  
sem enskih mešanic, k e r so semena različne velikosti in jih  ne bi bilo mo
goče se ja ti s strojem . D a dosežemo harm onično rast, je  pogosto potrebno, 
posebno pri ozimnih m ešanicah, se jan je  v različnih presledkih . Dolžnost 
nas čebelarjev  bi b ila. da z vsemi močmi propagiram o in podpiram o uva
ja n je  takšn ih  k rm nih  mešanic v naše gospodarstvo, sami pa v čim krajšem  
času oskrbim o, ali v zvezi z našimi ag riku ltu rn im i ustanovam i vzgojimo 
potrebna semena. Celo neka te re  d ete lje  so pokazale veliko boljše uspehe 
v m edsebojnih mešanicah (n. pr. rdeča in švedska detelja , toda na različnih 
tleh v različnih  razm erjih).

Poskrbeti moramo, da v doglednem  času zberem o čim več semen. To 
bi m orala biti vsaj p rv a  leta najvažnejša  naloga naših podružnic, ki jim  
jo  m inistrstvo za km etijstvo  in gozdarstvo dodelilo zem ljo za gojitev in 
razm noževanje m edovitih rastlin. Ne smemo se preveč zavzeti za eno. ali 
samo za nekaj rastlin . P rip rav iti m oram o čim večjo množino sem ena vseh 
ku ltu rn ih  grašic, krm ne gorčice, po ljskega graha, boba, seradele  (ornitho- 
pus sativus) in p ri nas m anj gojenih  vrst detelje , tako bele (trifolium  re- 
pens), švedske (trifolium  hibridum ), esparzete (ouobrychis sativa) in face- 
lije. (Od zadn je imamo sedaj slovenski čebelarji samo 4 in pol kg semena.) 
G rašič  za seme ne smemo se ja ti samih, k e r poležejo in rade scgnijejo . N a j



b o lje  jih  je  pom ešati m ed oves, da im ajo  oporo. Šele p rih o d n je  leto  bomo 
lahko p ristop ili k  se jan ju  m ešanic, ki so se obnesle v tu jin i in naši nasadi 
bodo n a jb o ljša  p ropaganda za n jih  splošno razširjen je .

O d evropskih  k u ltu rn ih  po ljedelsk ih  rastlin  je  priznano  n a jb o ljša  me- 
donosnica esparzeta  (onobrychis sativa). P ri nas so jo  gojili samo ponekod 
na Š tajerskem . K er sega s koreninam i zelo globoko v zem ljo (do 8 m, k o re
nine so celo do 20 m dolge) in uspeva samo na apnenih  tleh. odnosno na 
opoki, je  ni mogoče go jiti povsod. Toda za nas čebelarje  je  tako  važna, da 
m oram o čim prej poskrbeti za n jeno  razm nožitev. P ri velik ih  g rad n jah  v 
p rih o d n jih  le tih  bomo m orali čebelarji paziti, da bomo dobili za svojo upo
rabo nasipe ob cestah in železnicah. K je r je  m ed apnencem  vsaj nekaj 
ruše, bo esparzeta  dobro uspevala. N jene dolge koren ine nasipom  ne ško
du je jo , am pak jih  celo krepe. N a Češkem  je  država že lani p rep u stila  vse 
ozem lje ob cestah in železnicah čebelarjem  v uporabo. P ri nas smo bili do 
sedaj v tem  pogledu preveč brezbrižni, toda v bodočnosti bo treb a  m isliti 
tud i na 1o. Naša dolžnost je , da vzgojim o čim več sem ena srčnice (leonurus 
cardiaca), m edene detelje , m ejičn ika (melilotus officinalis in m elilotus a l
bus), gadovca (echium vulgare), izbornih  m edonosnic za zasa jan je  nasipov, 
g robelj in popolnom a neplodnih ozem elj. Z em lje sk o ra j ne p o treb u je jo . 
D a je  le m ed kam enjem  n ek a j p rh line, pa  uspevajo. Srčnica im a tudi to 
prednost, da od vseh naših plevelov n a jd a lje  cvete (okoli 60 dni, od ju n ija  
do septem bra). Gadovec je  treb a  saditi v skupinah, v k a te rih  so vsaj po 
tr i rastline, sicer usahne. Te rastline  se razm nožu jejo  n ap re j same in p r i
p ra v ijo  v nekaj letih podlago za zahtevnejšo  rast. Za sta re jše  nasipe pa bi 
b ila  p rim erna esparzeta in nizko grm ičevje, m ed ka terim  imamo po čebe
la rsk i pom em bnosti naravnost nepregledno izbiro. Tem u v p rašan ju  bi mo
rali posvetiti p rav  posebno skrb. Preveč bogate paše in obilnega točen ja  se 
p ri tem  seveda ne m orem o n ad e ja ti, toda k a r  pridobim o, p ride  p rav  nam 
in našim  čebelam. S koraj neplodna ozem lja ob tisočih k ilom etrih  prom et
nih poti ne p rid e jo  v poštev za racionalizacijo  in se po gospodarsko n a
predn ih  d ržavah  sistem atično izp rem in ja jo  v nekakšno  rezervacijo , ki je  
ko likor mogoče p rilagodena m edpašnim  intervalom , ko čebele n ik je r  
d ru g je  ne m orejo  n a jti n e k ta r ja  in obnožine, ki ju  nu jno  p o treb u je jo  za 
razvoj.

Istočasno kot na u v a ja n je  in ra z š ir jan je  s ta rih  in novih k u ltu rn ih  me
dečih rastlin  pa bo treb a  m isliti tud i na  n jih  selekcijo. S tem  bi se seveda 
m oral u k v a r ja ti bodoči čebelarski in s titu t ali vsaj čebelarski oddelki pri 
ag rik u ltu rn ih  ustanovah. A. O staščenko-K udrjavceva poroča v časopisu 
»Pčelovodstvo« 1938 št. 4 o večletn ih  p re iskavah  m nožine n ek ta r ja  v cvetih 
posam eznih -variacij p ri istih  k u ltu rn ih  rastlinah , ki so rastle  v enakih 
okoliščinah. U gotovili so, da izločajo n ek ta r sk ra jn o  neenakom erno. P ri 
sedm ih v rs tah  esparzete je  b ila  m nožina n e k ta r ja  v posam eznih cvetih  
izredno različna. P ri n a jb o lj medeči v rsti je  bil povpreček na 1 cvet
0,75 mg, p ri najslabši pa  0,07 mg. Podobno je  bilo  p ri lucern i (0,61 in 0,16) 
in p ri sončnici (0,38 in 0,22); p rav  takšne razlike  so našli p ri posam eznih 
vrstah  sadnega d rev ja , p ri jab lan i, hrušk i, češnji itd. T ro le tna  sk rbna opa
zovanja so pokazala, da je  n ag n jen je  k  m edenju  dedno. To ni važno samo 
za čebelarje , am pak im a tud i gospodarski pomen. Saj so bile bolj medeče 
vrste  bo lje  oplojene in so dale večji p rid e lek  sad ja  in semena. P ri m ili
jon ih  cvetov si lahko sami izračunam o razliko!
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Nič m anj pom em bni niso poizkusi češkega prof. Šistka, ki j ih  je  iz
vršil tik  p red  vojno z gnojenjem . Iz teoretičnega spoznanja, da je  fosforna 
k islina pogoj za spolno ž iv ljen je  rastlin  (»Brez fosfo rja  ni ljubezni«, je  
nekoč patetično  napisal slaven biolog), je  prof. Šistek p re iska l n ek a j ra s t
lin, katerim  je  dodal različne količine fosfatnih gnojil. P ri beli gorčici je  
po številu  cvetov in povprečni množini n e k ta r ja  v cvetih izračunal, da p r i
nese 1 ha, pognojen s 60 kg fosfata 9.6 kg m edu in 86 kg semena. P ri 220 kg 
fosfata na ha naj bi n arasla  m nožina medu že na 78.4 kg in m nožina sem ena 
na 994 kg. O ljn a ta  rep ica n a j b i dala  p ri 80 kg fosfata n a  ha  23.4 kg medu 
in sem ena 284 kg; p ri 220 kg fosfata pa  m edu 162.7 kg in sem ena 1142 kg. 
T rav n ik  brez fosfata n a j bi vrgel 21.4 kg modu, sena 25.7 q in otave 12.3 q; 
p ri 220 kg fosfata pa  80.2 kg medu, 34 q sena in 18.4 q  o tave na  ha. Ti po
izkusi so bili seveda izvršeni n a  m anjših  površinah s 5 <lo 9 različnim i m no
žinam i fosfata. T oda številke so p rep rič ljive . N aša zem lja je  čedalje  bolj 
revna na fosfatih  in od p rav ilnega  g n o jen ja  k u ltu rn ih  nasadov si lahko  
obetam o mnogo. Res je  m edenje odvisno od neštetih  fak to rjev : od vetra, 
in tenzite te  svetlobe, toplote, zračne vlage, razlike  m ed nočno in dnevno 
tem peratu ro  (za m edenje je  na ju g o d n ejša  top lina  od 10° C  p ro ti ju tru  do 
27° G p ro ti poldnevu. Če se tem p era tu ra  dvigne nad 27° C, m edenje pone- 
huje). N ajm an j p re iskan  fak tor, ki im a ogrom en vpliv  na m edenje, je  
sestava tal. V endar je  tud i tu k a j m arsik a j znanega. Biologi vedo, da n. pr. 
p riso tnost joda že v razm erju  1 : 1.000.000 do p e tk ra tn o  poveča rastlinsko  
asim ilacijo. Podoben vpliv  ima form aldechyd in še n ek a te re  druge snovi. 
K er sem popoln la ik  v teh  v p rašan jih , sem se zatekel k strokovni lite ra tu ri, 
vendar nisem  zasledil nobene opazke o p rak tičn ih  poizkusih z dodajan jem  
joda. Zanim ivo pa se mi zdi, da se ozem lje večje  razširjenosti golšavosti, 
katero  m edicina p rip isu je  p o m an jk an ju  jo d a  v zem lji, odnosno vodi, vsaj 
p rib ližno k r i je  v S loveniji z ozemljem , na katerem  lipa in ak ac ija  ne medi. 
Misel je  m orda neosnovana, toda n ek a j poizkusov z jodovim i solmi ne bi 
bilo tako  dragih , da  jih  ne bi bilo mogoče izvesti. P a  četudi ne bi b il vzrok 
pom ankljivem u m edenju  lipe jeni, bi z n ek a j točnim i analizam i sestave 
tal lahko  km alu odkrili p rav i vzrok tem u pojavu , ki ne m ore b iti klim a- 
tičnega izvora. Saj lipa in ak ac ija  zelo m edita tud i v mnogo ostrejšem  pod
nebju, k ak o r je  naše.

To so glavne in na jvažnejše  naloge, ki s to je  p red  nami. Golo ig rač
k an je  nas ne bo privedlo  nikam or. N ekaj se bo dalo oprav iti tud i na  re 
gulacijah , če bomo im eli vedno p rip rav ljen e  sad ike prim ernega d rev ja : 
francoske v rbe  (salix lanceolata F rance), ran e  v rbe (salix D aphnoides Po- 
m eraniea). v rbe ža lu jk e  (salix babilonica), bele v rbe (salix alba), ive (salix 
caprea), jelše, d rena, ja v o r ja  (predvsem  belega — acer pseudoplatanus) itd.

Vse to d rev je  je  pom em bno za zgodnjo pom ladno pašo, predvsem  za 
cvetni p rah , čeprav  si od v rb  ne smemo obeta ti p rida. N a H olandskem  je  
sicer v rba g lavna paša, toda pri nas nim am o Zalivskega toka. Za čebele p r i
dejo  v poštev seveda samo po takn jenc i m oških rastlin . F rancoska v rb a  je  
ena najzgodnejših  pom ladnih paš (toda samo 4 dni). K adar je  lepo vreme, 
se donos z vrb  v p an jih  pozna. P re tirav a ti pa n jih  pom ena ne smemo. P ro 
pag ira ti m oram o tud i kanadsk i topol (populus canadensis), ki so je  izkazal 
kot izvrsten  zaščitnik p red  vetrom  v izpostav ljen ih  legah. Čebelam  nudi 
obilo peloda. P rav  tako  bi m orali p ro p ag ira ti tiso (taxus baccata), ki je  že 
skoraj povsem izginila iz naših gozdov. Č eprav  je  strupena, je  n jen  pelod
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za razvoj čebel prvovrsten. In k ad ar cvete, muli čebelam toliko peloda kakor 
m alokatera d ruga  rastlina.

P ri nas se p r ip ra v lja jo  tudi obsežnejše farm acevtske farm e za zdravilne 
rože. Med rožami jih  je  mnogo, ki izborno inecle in zelo dolgo cveto: ožep 
(hyssopus officinalis), poprova meta (m eniha p iperita) itd. Toda za čebelar
stvo bodo kom aj pomembne. Liste o b ira jo  že pred razcvetom , za zdravilna 
o ljn a ta  sem ena pa S lovenija zaradi podneb ja  ne p rih a ja  v poštev. Kvečjem u 
še kom arček (foeniculum  vulgare). Važna industrijska  rastlina  bo postala 
m orda bela dete lja . O lje  iz n jenega sem ena je  nenadom estljivo pri izdelavi 
finih barv.

P reostanejo  samo še vrtovi, p ark i in pokopališča. To pa so dom ala edini 
prim erni prostori za tu je  lepotiene grm e in rastline, ki tudi mede in cveto 
v različnih  obdobjih , ko sicer sploh ni nobene paše. T u k a j pa  sega izbira 
naravnost v nedogled. Naša naloga je  predvsem , da  čim p re j sestavim o tem e
ljito  preglednico o ž iv ljen jsk ih  navadah  vseh takšnih  rastlin  in nato  pravo
časno nastopim o pri snovanju  parkov, igrišč in nasadov. Eno najvažnejših  
okrasn ih  dreves je  sophora japoniea. V L ju b ljan i so tri, ki vsako leto po
m rznejo, k e r niso na p rav ih  k ra jih . V p rašk ih  p a rk ih  je  na tisoče sofor, 
ki izborno uspevajo, k lju b  tem u, da je  v Pragi zim a o stre jša  k ak o r v L ju b 
ljan i. Sofora spada v breg, najm anj deset m etrov nad ravnino. Pred Jak o 
pičevim paviljonom  bi sh iral celo p rav i kostan j, dasi se nekaj m etrov viši' 
v T ivo liju  p rav  dobro počuti. Pred vojno so soforo zelo širili po Š tajerskem , 
vendar do sedaj še ni poročil, kako  se je  obnesla. Sofora je  ena glavnih paš 
v avgustu na bregovih  T ihega oceana, k je r  točijo  Rusi leto za letom n a  vlake 
m edu. Mi se bomo m orali ne samo p ri sofori, am pak tudi pri vseh im por- 
tiran ih  okrasn ih  m edonosnicah ozirati v glavnem  na češke izsledke, ker j c* 
na Češkem podneb je še n a jb o lj podobno našemu in im ajo tam  že dolgoletne 
izkušn je z izbiro in gojenjem  za čebelarstvo pom em bnega okrasnega grm ičja 
in d rev ja .

Sodelovati bo treb a  tudi pri sad ja rs tv u  in v rtnarstvu , vendar tu ni mo
goče n ap re j postav lja ti točnejših  načrtov. Pri nas se je  d o k aj malo gojil 
ribez, k a tereg a  neka te re  vrste  prav dobro mede. K osm uljo slavi tu ja  lite ra 
tu ra  kot izredno medonosnico. N adalje  p riporoča malino, ostrožnico in sladko 
je reb ik o  (sorbus aucuparia), to nenadom estljivo  sad je višjih leg (Kočevska. 
Bloke itd.), sicer si pa od sadnega d re v ja  v našem podneb ju  ne moremo obe
tati b istvenih  izprememb.

Mnogo dela bo še treb a  na  tem, pri nas tako  zanen\arjenem  ppdročju. 
P redvsem  pa bi bilo  treb a  p rav ih , resničnih  in požrtvovalnih delavcev. 
Č ebelarstvo  ne sme b iti več stv ar posam eznika, am pak m ora široko posegati 
v vse panoge našega gospodarskega načrta. T udi za nas bi m oralo postati 
vodilo S talinov izrek, da  m ora imeti vsak Rus kos k ru h a  nam azan z medom.

Razvoj rastlinske proizvodnje je tesno povezan z razvojem čebelarstva. 
Čebele podvojijo pridelek naših sadovnjakov.
Med in vosek podpirata razvoj domače obrti in prispevata k aktivnosti naše 

zunanje trgovine.
Med ni samo zdravilo za bolnike — postati mora vsakdanja hrana delovnega 

ljudstva, predvsem pa naših otrok.
(Gesla iz ruskih čebelarskih listov.)
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i r. Donat jug: Čebelje pašno polje
Našim  čebelam  je  po vseh slovenskih p o k ra jn ah  odprto  obširno po lje  

za n ab iran je  hrane. Da, po neka te rih  k ra jih  so naravnost bogati v iri me
dečih rastlin . "Vendar ne uspeva povsod čebelarstvo tako , kot bi lahko. 
P o <1 11 e b j e S l o v e n i  j e j  e p r  e c e j h I a d 11 o. O bdani smo z visokimi 
goram i in planinam i, čez k a te re  b r ije jo  v nižave ne le pozimi, am pak tudi 
spom ladi iu p o l e t i  h l a d n i  v e t r o v i. K er naše medeče rastline  ne mede 
povsod tako, kot bi bilo pričakovati, je  mogoče uspešneje  čebelariti le po 
zavetnih legah, ki so m anj dostopne hladnem u severnem u ozračju.

Po zavetnih legah im ajo  navadno čebele zgodnjo spom ladansko pašo 
im resju , telohu, trobenticah  te r  leski in vrbi. Z a  u s p e š n o  č e b e l a r 
j e  11 j e j e  z g o d n j a  s p o m I a d a n s k a p a š a  o d l o č i l n e g a  p o  111 e- 
11 a. Ako te  ni, se spom ladi čebele zlepa ne opom orejo.

Na odprtem  p o lju  pa zgodnje paše ni, razen po kakih  zatišnih obronkih , 
ob vznožju gričev in po kotlinah . To pa  seveda čebelam, ki so postav ljene 
na odprto  po lje  ni v priti.

Po zavetnih legah se tudi spom ladansko cvetje , k akor češnje, slive, in 
d rugo  sadno drev je , p re j razv ije  in o b i  I n e  j e m e d i ,  nego na poljih , ki 
so odp rta  proti severu.

K adar piha jug , mede rastline  tud i na odprtem  polju , m orda nič m anj 
kakor v zavetni legi. Toda, k ad a r je  južno, navadno ni lepo. Ali dežuje ali 
pa je  oblačno, tako  da čebele ne m orejo  na pašo. K adar nastane lepo vreme, 
ki ga navadno nared i veter, ted a j se pa  noč shladi, čeprav je  po letje . R ast
line sicer prično m editi, a čebele ne m orejo zgodaj z ju tra j na pašo, k e r ji ' 
p reh ladno  in k e r je  prevelika rosa. Ko pa sonce močno obsije  polje, na
vadno ž e  p i h a  v e t e r  in m edenja je  za tisti dan konec. Č ebele iz le tava jo  
na pašo in ob letava jo  cv e tje  vse dopoldne, a bere ni, čeprav b rije  tako  lahna 
sapa, da jo  človek v obraz kom aj čuti. A za nežne cvetne čašice je  km alu 
zadosti. To velja  seveda le za visoko ležeče predele, kot jih  imamo 11a Go
renjskem , na Bloški p lanoti in delom a tudi na D ravskem  polju .

Manj obsežne zavetne lege so tud i na  odprtem  po lju , bodisi v kaki vasi, 
ali pri kaki liiši ali pa pred kakim  gričem, v ka terega  se u p ira  sonce. Sončni 
pom ladanski dnevi so v taki legi res p rije tn i. Toda v k ra jih  z ostrejšim  
podnebjem , so v zgodnji pom ladi za čebele take lege zelo pogubne. Pom la
dansko sonce čebele prezgodaj izvabi iz pan jev . M atice prično zalegati, 
čebele pa silijo  za oBnožino, ki jo  m orda iztaknejo  v kaki oddaljeni zavetni 
legi, tako da m orajo  le ta ti do n je  preko  odprtega po lja . Zato med po tjo  
mnogo čebel o trpne in popada. Vrste starih  čebel se ted a j v pan jih  h itro  
redčijo. M ladih čebel za bero pa še ni in p an ji spom ladi počasi nap red u je jo .

Č ebelar začetnik lahko čebelari na takem  nesrečnem  prostoru  več let, 
preden  se p repriča, k a j je  krivo, da se spomladi p an ji zlepa ne  opom orejo.

Ako že hoče kdo čebelariti na odprtem  polju, je  bolje, da  postavi tudi 
čebeln jak  na odprto  polje in ga obrne p ro ti jugovzhodu, da ne p ih a  veter 
panjem  v žrela. Tako čebele vsaj z ju tra j  pozneje iz le tava jo  na pašo in se 
jih  toliko ne pogubi kot sicer. (To v e lja  samo za spom ladanske in jesenske 
dneve, ne pa za poletni čas.)

Ako im a čebeln jak  res zavetno lego, to  se p rav i: če stoji v takem  k ra ju , 
ki je  ob rn jen  proti jugu  in če je  pred n jim  v sip j n ek a j km zavetnega pro-
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štora, v katerem  raste jo  m edeče rastline, ki se v rs tijo  d ru g a  za d rugo  od 
pom ladi do jeseni, se vse laž je  in uspešneje čebelari nego na odprtem  polju .
V takem  k ra ju  so čebele mnogo m anj izpostav ljene vrem enskim  nezgodam. 
Severni zračni val jili ne doseže, ju žn i veter jim  pa ne škoduje. K adar 
spom ladi p ih a  b u rja , se navadno nobena čebela ne p rik aže  iz p an ja , ker 
jim  jo ta  veter najbol j zoprn.

Za čebeln jak  je  ted a j težko  n a jti  tako  lego, da  bi vsestransko ustrezala  
čeb elarju  in čebelam . N eizkušenec v čebelarsk i strok i bi si lahko  mislil: 
»K ljub tem u, da ni pašn ih  virov v bližini, čebeln jak  pa  v endar spada k  hiši, 
v k a te r i stanujem .« V resnici tudi je  tako. K je r  vsadim o ro j. tam  je  doma, 
t j a  donašajo  čebele, vsakdan ji živež. Če je  paša  blizu, ga donaša jo  h itre je  
in brez velik ih  žrtev, ako pa je  daleč, je  p re sk rb a  živeža počasna, pičla tej' 
zd ružena z velikim i žrtvam i, ki so včasih celo usodne za čebeljo  družino.

A ko kdo prične čebelariti v takem  k ra ju , ki je  oddaljen  od spom la
danske paše, n a j ne p rič a k u je  uspehov, k a j t i  čebelja  n a rav a  zahteva zgod
n jo  spom ladansko pašo. M edečino sicer lahko nadom estim o s pokladanjem  
sladkorne raztopine toda obnožine ne m orem o nadom estiti. A četudi bi bilo 
mogoče, ne bi bilo naravno . Č e b e l a  i m a  s p o m l a d i  n a g o n  z a  n a 
b i r a  n j e o b n o ž i  n  e p o c v e 1 1 i c a h. Če ji dopušča vrem e, jo  g re  iskat, 
čeprav  je  je  v p an ju  polne sate. in če je  ne dobi blizu, jo  g re iskat tudi 
daleč, čeprav tvega ž iv ljen je  zanjo.

K je r  ni zgodnje spom ladanske paše, dob ivajo  čebele prvo obuožino šele 
na sadnem  d rev ju , toda to  je  prepozno. V takem  p rim eru  se zalega v p an jih  
prepočasi množi, k a jt i  m atica se ravna po donosu. A ko je  donosa malo, je  
tud i tem u prim erno  m alo zalege; p an ji tedaj ne dosežejo pravočasno viška 
razvoja. Ko se pa  p rične g lavna paša in je  treb a  čebele kam  drugam  p elja ti, 
so d ruž ine tako šibke, da  paše ne  m orejo  izkoristiti.

P r i nas je  bolj malo tak ih  k ra jev , k je r  bi mogel čebelar brez težav 
idealno in uspešno čebelariti. T oda to naj ne bo za strašilo  čebelarjem  začet
nikom . Tisti, ki se že lijo  baviti s čebelarstvom  bolj iz idealn ih  nam enov, naj 
se le oprim ejo  čebelarstva, četudi b iv a jo  na odprl i h p o ljih ; navezani bodo 
seveda zlasti ob slabih  letinah  na  p rev ažan je  svojih  p lem enjakov  n a  tu ja  
le tna  ali jesenska pasišča. Od časa do časa nam  p a  n a rav a  tud i nakloni kako  
dobro čebelarsko letino  (posebno ted aj, ko celo na odprtem  p o lju  m edi vsak 
grm) in ta k ra t  je  vsaj delno tru d  poplačan!

O ni, ki se želijo  o p rije ti čebelarstva zgolj zarad i dobička, naj pom nijo, 
da  čebela ni s tro j, ki bi mu človek določal, ko liko  n a j dela, am pak je  nežna 
živalca, popolnom a odvisna od zunan je  narave. Ko izleti na  pašo, ni povsem  
verje tno , da se vrne, k a jt i  že m ajhna nezgoda ji  je  lahko  v pogubo. Č ebela 
tud i ni ovca, da  bi na  paši m u lila  trav o  in zelišča, am pak živi le od medu. 
ki ga p rid e lu je  iz medečine, n ab ran e  n a  cvetju , in od obnožine! K je r  ni niti 
m edečine, n iti obnožine, tam  ni p rosto ra  za čebele. Z anje m ora b iti k ra j tak , 
d a  ustreza  vsem njihovim  ž iv ljen jsk im  zahtevam , to  se p rav i: k ra j  m ora 
im eti m i l o  i n  m i r n o  p o d n e b j e  te r  v bližini zadosti paše.

Položaj za čeb e la rja  sam ega je  p a  v endar drugačen. K dor hoče um no 
čebelariti v p an jih  s prem ičnim  satjem , bo imel p ri čebelah mnogo opravka, 
zlasti ob ro jen ju , k i t r a ja  polna dva mesca. K dor pa hoče b iti celo vzoren 
čebelar, im a tako  rekoč slehern i dan v le tu  n ek a j posla p ri čebelah. Zato 
spada čebeln jak  v bližino čebelarjevega doma ali vsaj ne daleč od n jega.
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Potem takem  m ore p riče ti uspešno in vzorno čebelariti le  tisti, ki ima 
tudi svoje bivališče v zavetni legi, ali vsaj v bližin i kake  zavetne lege, k je r  
s6 zadostni pašni viri.

To so n arav n e  zahteve za čebele in  za čeb e la rja  samega. A k lju b  tem u, 
da je  čebelarska veda napredovala  do viška, greše proli tem u naravnem u 
zakonu zlasti čeb elarji začetniki.

Končno še nekaj besed o čebeljih  pašnih  virih!
V dobi p red  Janšem, t. j. p red  kakim i 200 leti, ko je  bilo  čebelarstvo na 

k m etijah  zelo preprosto , so v naših  p o k ra jin ah  p ridela li več m edu in voska 
kot ga dandanes. K aj je  tem u vzrok?

O dgovor na to v p rašan je  ni lahek. G lavni vzroki so pač v tem, da so 
se v naših  k ra jih  močno izprem enile gospodarske razm ere. Z intenzivnim  
obdelovanjem  polj in čiščenjem  gozdov so n ek a te re  paše sk o ra j popolnom a 
izginile. Če pa  paše ni, ni uspeha v čebelarstvu, pa naj bo čebelar še tak  
strokovn jak . O glejm o si vzroke p ro p ad an ja  pašnih  virov nekoliko natanč
neje. V glavnem  bi b ili tile :

1. V p re jšn jih  sto letjih , ko še ni bilo km etijstvo  na tak i višini, kot je  
danes, so km etovalci se ja li več žita, za n jim  so pa, kot d rug i posevek, sejali 
m n o g o  a j d e .  ki je  b ila  za čebele n a jv ažn e jša  paša. D anes tega ni več. 
Namesto žita p rid e lu je jo  več k ro m p irja  in raznega sočivja. Zato se je jo  le 
malo a jd e  in še ta  je  tu jeg a  izvora (sivo ajdo), ki ne medi v toliki m eri kot 
dom ača črna ajda.

2. P red  sto le tji je  bilo v naših k ra jih  več pašnikov in gozdov, kol jih  
je  danes. Po pašn ik ih  in gozdovih so imele čebele im enitno pašo. D anes tega 
ni več, k e r so skupni pašniki r a z l a š č e n i ,  i z č i š č e n i  in b rez  g r m i 
č e v j a .  V starodavnih  gozdovih je  bilo mnogo m edonosnega d rev ja , zlasti 
I i p in  d o m . a č e g a  k o s t a n j a ,  n a  katerem  so čebele našle mnogo me- 
dečine in obnožine. D andanes pa je  tak  les po večini izsekan; m ladega pa 
n iti ne gojijo . P rav  tak o  za tira jo  po pašnik ih  in gozdovih m edovito grm ovje.

3. Kmetovalci n ek d a j niso poznali um etnih  gnojil. D anes pa  gno jijo  v 
obilni m eri trav n ik e  in senožeti s terni gnojili, ki za tre jo  po večini vse 
m edeče cvetlice, tako  da so čebele tud i n a  travn išk i paši p rik ra jšan e . - 
Zdi se, da se je  celo podneb je  v novejši dobi izprem enilo in sprevrglo, vsaj 
v g o r  s k  i h p o k r a j i n  a h , k je r  je  b ila  n ek d a j dobra spom ladanska paša, 
posebno na re s ju  in v rb ju . Te paše so od le ta  do le ta  m anj izrab ljene, ker 
p rev lad u je jo  do lg o tra jn i pom ladanski m rzli vetrovi. Le red k e  so letine, da 
imamo tak ra t, ko cvete resa, lopo m ilo vreme.

To so glavni vzroki p ro p ad an ja  čebelarstva v novejši dobi in p ro p ad an ja  
km ečkih čebelarstev. K ajti, če bi dandanes čebelarili tak o  preprosto, kot so 
pred Janševo dobo, bi p ride la li zelo m alo ali p a  nič medu.

V današn jih  časih m ore računati vsaj s skrom nim  uspehom  le tisti čebe
lar, ki s pridom  u p o ra b lja  vsa sredstva, da spravi čebele spom ladi do v iška 
razvoja. T edaj m orejo čebele izkoristiti v saj poletno pašo, ko likor jim  je  
n arava sploh še nudi. Zaradi tega je  dandanes potrebno čeb elarju  mnogo 
več zn an ja  ko t n ekda j. T ega nam  pa v obilici nudi naša čebelarska organi
zacija, n jeno  glasilo in dobre čebelarske kn jige. — Naš p raded  Janša nas 
v svoji k n jig i »R azprava o ro jen ju«  tako le spodbuja: » P r i d i ,  s l o v e n 
s k i  č e b e l a r ,  i n  z a j e m a j  d o b r i n e  i z  t e h  v i r o v ,  s a j  s o  b i l i  
u s t v a r j e n i  n a  l j u b o  u  k  a ž e 1 j  n i m u č e n c e  m  i z  m e s t a  i n  
d e ž e l e ,  d a  s e  p o n č e  o t e j  p a n o g i  k m e t i j s t v  a.«
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K vprašanju o čebelji paši
Vedno bolj se p o n av lja jo  tožbe, da v naših k ra jih  ni več tako  m edenih 

let, kot so b ila n ek d a j, ko je  kako  leto »medil vsak kol«. Ne bo samo slučaj, 
da imamo k a r  po vrsti slabe letine in da odpovedo sko ra j redno tudi take 
rastline, ki so se n an je  p re jšn je  čase z gotovostjo  zanesli in bili p ri tem  le 
redko prevaran i.

Zato je  v prvi vrsti naloga samih čebelarjev , da skušam o za svojo oko
lico n a jp re j ugotoviti vzroke pom anjk ljivosti paše in podvzeti ukrepe za 
izb o ljšan je  pašnih razm er svojega okoliša. K er so p rilik e  enega ali drugega 
okoliša ko likor to liko podobne, bodo ugotovitve o enem  k ra ju  vel jale veči
noma tudi za druge.

Č ebelarim  tam  na južnem  robu Sorškega p o lja  ob Savi v izrazito  p o lje 
delskem  okolju . P ri naši liiši so čebele že več kot 100 let in so pred kakim i 
80 leti, ko likor daleč je  pomnil moj ra jn i oče, im eli samo pri nas čez leto 
tud i po 100 in več k ran jičev . T ak ra t so bile v vasi čebele še pri kak ih  treh  
hišah, skupno p rav  gotovo zopet vsaj toliko kot p ri nas, kar sklepam  po 
velikosti u ljn jak o v . T orej je  bilo čez 200 p an jev  v vasici, ki je  štela okrog 
30 številk. Zato se ne čudim, da je  v »Banovinskem  leksikonu«, ki je  izšel 
nekaj let p red  zadn jo  vojno, posebej om enjeno, da je  v naši vasi močno 
razvito  čebelarstvo.

Danes je  v vasi k ak ih  7 številk več, čebele im ajo  še vedno pri 4 hišah, 
a sk u p aj čez leto  kom aj kak ih  40 pan jev , največ AZ sistema. V ojne razm ere 
in slabe letine po vojni so jih  razredčile  sk o ra j na  polovico p re jšn jeg a  stan ja .

O p renatrpanosti čebel ted a j tu ne more b iti govor. Če je  bilo pred 
100 leti dovolj paše za 200 panjev , pred kakim  desetletjem  pa le še za 80. 
in če so jih  slabe letine znižale zdaj na 40. tedaj m orajo  biti poleg slabih letin 
še kaki drugi vzroki. Te uganke n a j skušani v naslednjem  razvozlati.

Še p red  kakim i 60 leti so b ila  vzdolž Save, k ak  k ilom eter od vasi, ob
sežna vaška zem ljišča, nam enjena za pašo živine. Tu je  rastlo  različno 
grm ovje, zlasti robidovje, vmes pa trava , po k a teri se je  pasla vaška živina 
od sv. J u rija  do p rve slane. Č eprav je  žival vse sproti ponudila in pohodila, 
je  po grm ovju  cvetelo še vedno obilo d iv jih  rož, ki živini ne diše posebno, 
med nizko travo  pa je  sproti odgan jala  in cvetela zlasti m edena travn iška  
deteljica, ki nudi čebelam  prav  dobro pašo. Ta vaški svet so pozneje raz 
delili. Lastn ik i so svoje deleže skrbno  zasadili z gozdnim ‘drevjem , sm rekam i 
in hrastiči. vmes pa so se sam ovoljno zasejali gabri, bukve in drugo drev je . 
G rm ovje s« začeli gospodarji treb iti, da ni m orilo m ladih nasadov. D rev je  
je  km alu zatrlo  pod seboj travo  in rože, nam esto teh pa je  p repreg lo  v lažna 
in senčna tla m ahovje. Le tu pa  tam  so na jasah  odgnale rdeče jagode. Po 
d rug ih  vaških, največ borovih gozdovih raste  jesensko  vresje , borovničevje 
in p rap ro t. Vse to gospodarji na to liko  in toliko let pokose in p o rab ijo  za 
steljo , le p rapro t žan je jo  vsako leto sproti.

Včasih je  bilo ob robovih gozdov vse polno češmina, ki je  danes skoraj 
popolnom a iztreb ljen . L ju d je  ga sek a jo  za metle, ki jih  rab ijo  pri pom etanju  
lis tja  ali dom a pri pom etanju  okrog gnojišč. Po gozdovih tudi sproti treb ijo  
grm ovje in n ap rav lja jo  b u ta re  za k u rjav o , k er je  bukovih in d rug ih  drv  
le bo lj malo, bor pa je  uporaben  tud i za druge gospodarske nam ene in je  ‘ 
za k u rjav o  m anj vreden. Z raznim  drugim  grm ovjem  so skoraj popolnoma
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iz treb ili zelo dobro medečo krld iko, ki cvete prav  v času, ko mine paša na 
trav n ik ih . Na n je j t r a ja  bera  t ja  do jeseni. S sk rbnejšo  nego gozdov in 
s košnjo  ste lje  je  ted a j odvzeta čebelam  m arsikaka rastlina, ki je  p redstav 
lja la  v nekdan ji »džungli« bogate m edene vire.

P ro ti tem  gospodarskim  potrebam  se ne da  nič uk ren iti in bi iz splošnih 
gospodarskih pogledov tudi ne bilo koristno. N astane le vprašan je, kako

I vsaj nekoliko nadom estiti to izgubo. Da bi gospodarji na lju b o  čebelarjem  
kaj ukren ili, na to ni m isliti. Pom agati si m oram o sami, ko likor je  v naših 
»nočeh. In pom agati se da vsaj do neke mere. Biti pa m ora to dogovorjeno, 
p rem išljeno  in načrtno. Ce dela to posam eznik, ne zaleže dosti, če pa se 
lo tijo  takega dela vsaj tisti čebelarji, ki so večinoma tud i m anjši ali večji 
posestniki, bo v nekaj letili učinek prav  gotovo viden.

Znano je , da v večini naših k ra jev  p rav  . slabo skrbim o za gozdove. 
Z lučjo  m oraš iskati gospodarja , ki bo spom ladi zasajal p razna m esta v 
gozdu ali obrobne pasove ob cestah, k je r  se navadno bohoti grm ovje, ki je  
za gospodarsko korist p rav  m alenkostnega pom ena in tudi čebelam  ne ko
risti kaj p rida.

Če zasaja  um en gospodar v s trn jen ih  kom pleksih po načrtu  raz ili 
iglavce, bo na robovih gozdov, ob m ejah  in cestah prav  p rim eren  in gospo
darsko koristen  tud i kak  javor, ki je  v naših k ra jih  p rav  iskano drevo. 
Raste h itro  in je  tudi za čebeljo  pašo pomemben. T udi jesenove nasade 
vidimo le redkok je , a so prim erni za vsaka tla. suha in vlažna.

Zelo se boje naši gospodarji akacije . Na lepih zem ljiščih bi res ne bilo 
gospodarsko, da bi jo  zasajali. D obe se pa povsod peščena in nerodovitna 
gorska pobočja in bregovi ob rekah, k je r  ne uspeva drugo d rev je , pač pa 
izborno izpolni goličave akacija , ki obenem  prepreže svet s koreninam i, da 
se ne podsipa. A kacija  raste  zelo h itro  in n jene palice so izvrstne za kolje. 
Po vinogradniških  predelih jo  za k o lje  trtam  nalašč goje. Pri nas iščejo iu 
iščejo p rek le  za fižol in sek a jo  krivenčasto  leščevje, na nasade ak ac ije  se 
pa nihče ne spomni. In vendar so n jene p rek le  mnogo trpežnejše in bolj 
g ladke od leskovih. P rira s tek  ak ac ije  je  izredno velik. D a je  nam tudi iz
vrsten  les za k u rjav o  in za razne obrtn iške izdelke. V tem* me p o trju je  
rav n an je  s trokovn jaka za gozdno gospodarstvo, u p ra v ite lja  gozdnih pose
stev na neki bivši graščini na D olenjskem , ki je  cela pobočja peščenih gričev 
dal zasaditi z akacijo . Mož je  bil izvrsten gospodarski računar, ki je  izpeljal 
že več tak ih  ren tab iln ih  akcij te r  mi je  tud i v te j zadevi nared il točen račun, 
koliko bo v to liko in toliko letih lahko p rodal akacijev ih  palic v tovarno za 
stole. T akih  daljnosežnih  načrtov  seveda ne bo delal mali gospodar, pač pa 
si bo za svoje domače po trebe na n a jh itre jš i način pomagal z zasajan jem  
ak acije  na zem lji, ki ni tako  rekoč za drugo rabo.

Na m očvirnatih  tleh in ob vodah je  p ri nas še polno slabo izrab ljenega 
sveta, ki je  p rim eren  za nasade raznih vrb. T udi te  so v gospodarstvu po
trebne. Za vezanje b u ta r  in razne d ruge vezi je  včasih p rav  zadrega in 
l ju d je  m orajo  u p o rab lja ti slamo. V rbov je p a  je  kot nalašč za to  in odgan ja  
p rav  h itro  nove m ladike. Z o rganizirano  ak c ijo  bi naše čebelarske družine 
lahko p rav  uspešno poskrbele v svojem  okolišu za take nasade in prispevale 
tudi z c. gospodarsko koristno stvar.

Z asa jan je  pravega k o stan ja  spada sicer že bolj v sad jarsk o  področje, a 
k e r se goji p ri nas le po gozdovih, naj bo še tu  om enjeno. P ravi kostan j daje  
izboren sadež, ima p rvo \ rsten  les in raste  skoraj povsod p ri nas, le gojim o
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ga ne. Čebelam  nudi izvrstno pašo. Res je  nerazum ljivo , da  ga gospodarji 
ne zasa ja jo  v večji m nožini, zlasti v k ra jih , k je r  ga im ajo  samo za vzorec, 
k lju b  tem u da dobro uspeva. Poleg sadu in lesa d a je  kostan j z obilnim  list
jem  tudi p rav  dobro steljo.

Več kot p ri gozdnem gospodarstvu se da  u k ren iti za izbo ljšan je čebelje 
paše p ri sad jarstvu . Ta panoga je  s čebelarstvom  najtesne je povezana zaradi 
o p lo jev an ja  cv e tja  po čebelah. Č eprav  je  sad jars tv o  p ri nas, n a jv eč  po za
slugi strokovne organizacije, že p rav  lepo razvito, je  v endar še mnogo mož
nosti ne samo za izbo ljšan je  vrst, am pak tudi za večje nasade lia jraznovrst- 
nejšega sadnega d rev ja . Mnogo v rst d rev ja  v nek a te rih  k ra jih  splošno 
p rim an jk u je . A jih  ne sade. čeprav bi uspevale, k e r je  tra d ic ija  m očnejša 
kot korist in potreba. Vzemimo za p rim er samo češnjo. U speva dom ala po
vsod v naših k ra jih , pa  so le 'n e k a te ri predeli, k je r  jo  in tenzivneje  goje. Res 
j i  tla  in k lim atične razm ere ne u g a ja jo  povsod enako, a  drevo  se zna prav 
tako  p rilagod iti ko t človek. N ekatere  bo lj odporne vrste bodo uspevale tudi 
a' manj ugodnih razm erah, le p re izkusiti jih  je  treba . Tako p a  vidim o na 
p rim er severno od L ju b lja n e  le  tu in tam ob poslopjih  posam ezne češnje, ki 
leto  za letom  rode p rav  dober sad ravno  v času, ko južn ih  češenj ni več, 
d rugega sad ja  pa sploh ne. O  večjih  nasadih  tu  ni sledu, dasi bi b ilo  zan je  
še dovolj prostora. Posam ezna dravesa  so navadno plen vaških  o trok  in 
razn ih  ptic. P ri večjem  številu  dreves bi tak  o d teg lja j ne b il tak o  viden, 
otroci pa bi se lotili v p rv i vrsti domačih dreves. V ečji češnjevi nasadi bi 
l>ili ted a j p rav  p rim ern i in sa je n ja  češenj bi se gospodarji splošno poprije li, 
le pobude je  tre b a  od nekod. To pa lahko izvrše čeb elarji s svojim  vzgledom.

Isto je  z višnjo, ki je  p ri nas vse prem alo cenjeno  drevo. Saj je  n jen  
sad izvrsten  za sveže uživan je , posebno pa za vkuhavan je .

M arelice tud i še niso p ro d rle  v večjem  številu  na deželo. Vidimo jih  
največ  po m estih, po deželi so pa  stene poslopij večinom a gole; le tu  pa  tam 
jih  p rep reg a  v inska trta . \

O  breskvah  je  šel včasih glas, da uspevajo  v p rv i v rsti v vinorodnih 
k ra jih . Vidimo pa, da so p rav  tako p rim erne za druge k ra je , le gojiti jih  
je  treb a  pravilno. T ri u re  nad  L ju b ljan o  ima pod je ten  mož, dom a iz gor iški h 
Brd, cel nasad breskev, ki mu d a je  Jeio za letom  tak o  bogat in lep p ridelek , 
da je  čudo. Samo znati je  treba , drugo nared i že narava. B reskev cvete 
zgodaj in je  čebelam  izvrstna pomoč p ri njili razvoju . Po nekaj dreves bi 
lahko gojil p ri nas vsak gospodar, k er ne zavzem a dosti p rosto ra  in je  
zarad i k ra jšeg a  ž iv ljen ja  p rav  p rim ern a  za vmesne nasade, ko te v vrtičk ih  
in za dvorišča.

P ri sad ja rs tv u  je  tedaj še mnogo možnosti, da si opom orejo sad ja r ji in 
istočasno p rispeva jo  tudi k  izbo ljšan ju  čebelje  paše.

E nako je  z vrtnarstvom . K oliko začim bnih dišav kupujem o po trg ih , ko 
bi jih  lahko gojili povsod doma, ne samo za svojo rabo. am pak tud i za 
oddajo , k e r se mnoge m ed njim i lahko u p o ra b lja jo  tu d i v suhem  stan ju . 
T ak i m aloštevilni grm iči sicer niso posebno pom em bni za čebele, a jim  de
loma le .koristijo , k e r im ajo  po nek ih  poročilih  te  nežne v rtn e  cvetke nek a j 
p rav  zd rav iln ih  snovi v svojem  n ek ta r ju . Na to  nas opozarja  že izreden 
vonj nek a te rih  dišavnic. Namesto pušpanovih m eja  ob robu gredic, ki jiJi 
im ajo še tu pa tam , je  veliko p rije tn e jša  za oko rabata, zasajena z nageljčk i, 
resedo in drugim i cvetlicam i.
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Koliko zaleže včasih celo m anjša m nožina dobro m edečega v rtnarskega 
cve tja , mi je  pripovedoval poko jn i u red n ik  »Č ebelarja« F r. Hoj i na. N ekaj 
let pred  zadnjo  vojno  je  imel v Šiški čebele; ne veni več, ali so b ile čebele 
njegove, ali j ih  jfe le oskrboval v nekem  zavodu, l isto leto  ni bilo  n ik je r  
v okolici medu. P ri njem  pa so bili p an ji polni. Sam ni mogel ugotoviti, k je  
so čebelje druž ine to liko  nabrale . Komaj dober če trt u re  od tam  ni bilo v 
istem  času sk o ra j n ikakega donosa. O te j  zadevi mi je  lansko leto p ripove
doval tud i čebelar iz istega k ra ja . T a  je  pa  zasledoval čebele, od kod p r i
našajo  to liko m edečine in ugotovil, da so imeli v b ližnjem  gradiču  veliko 
m nožino nekega lepotičnega grm ovja za v rtn a rsk e  nam ene — za ime ra st
line ni vedel — in da je  bilo  na cv e tju  vedno polno čebel. Ugotovil je, da so 
čebele dolgo časa b ra le  sam o n a  tem  cvetju  in da jih  je  to  rešilo splošne 
revščine, ki je  v ladala  tisto  leto po čebeln jak ih  v tam kajšn jem  okolišu.

Poleg travn iškega cvetja , k i ga je  pri nas splošno še vedno p recej, so 
važne tud i p o ljsk e  k rm ske rastline  in cvetje  po njivah. T u je  donos m ede
čine v zadn jih  le tih  zelo nazadoval. Včasih je  bilo  m ed žitom  vse polno 
različnega cvetočega plevela, na katerem  so im ele čebele p rav  dobro pašo. 
D anes žito s s tro ji tem eljito  očistijo  p levelnega sem enja. Zato odpade vse, 
k a r ni v korist čebelam . Cim bolj se zem lja  ku ltiv ira , m anj možnosti da je  
za ra z š ir jan je  m edovitili rastlin .

V zadn jih  časih zavzem ajo večji del naših polj k u ltu re  k rom pirja , ki ne 
dajo  čebelam  nič donosa. Z vm esnim  pridelkom  fižola čebelarji ne moremo 
dosti računati. V m ojem  k ra ju  je  fižola dovolj, a  donos z n jega ni viden. 
Površina, posejana z deteljam i, je  p recej m anjša kot nek d a j, ko1 so imeli 
gospodarji več živine. V ojna leta so znižala število živine in s tem  v zvezi 
tud i zm anjšala  površino detel jišč. Več pa se je jo  žit. k e r  tako  zahteva naše 
povojno gospodarstvo, čeprav  ni zem lja  v večjem  delu S lovenije taka , da 
l)i jo  lahko  im enovali žit orodno. D okaz: P ri nas na Sorškem  polju , ki ga 
p rištev a jo  še med dobre žitne predele, d a je  pšenica povprečno le  5 ali 
kvečjem u 6 k ra tn i pridelek . To pa ni v n ikakem  »sorazm erju z delom in 
stroški. K dor m ora najem ati, im a naravnost izgubo. To sem pred vojno 
točno izračunal na  koščku svoje dobro gnojene zem lje in ugotovil, da mene 
več stane doma p ridelana pšenica, kot pa  bi dal zan jo  p ri trgovcu za banaško. 
Če bi bil na istem  prosto ru  nasadil k rom pir ali zasejal deteljo , bi bil vsaj 
50— 100 odstotkov na boljšem . To je  razum ljivo, če pomislimo, d a  d a je  pše
nica v p rav ih  žitorodnih k ra jih  vsaj to k ra tn i p ridelek . Mi tedaj s svojimi 
pridelki ne m orem o vzdržati konkurence. D anes so seveda razm ere glede 
k ru h a  drugačne in se ne da po ljedelstvo  p reu sm erja ti brez škode za našo 
skupnost, k e r žita povsod p rim an jk u je . Čas pa nam  bo prinesel p rav  gotovo 
tud i tu  velik  preobrat. T edaj bomo lah k o  šli tudi mi po poti ren tab ilnosti 
in nam  bodo žitna p o lja  služila samo še zaradi bo ljšega k o lobarjen ja , ne 
bodo pa več sam a sebi nam en. S to p reusm eritv ijo  bo p riš la  obenem čebelja 
paša na naših n jiv ah  do večje  veljave, k e r bo poleg okopavin mnogo več 
krinskih, rastlin , ki d a je jo  čebelam  vsaj nekaj donosa. To se bo obrnilo  samo 
po sebi, k e r  so naši k ra ji  mnogo b o lj ugodni za živ inorejo  in n je j potrebne 
p ridelke kot za go jen je  žitaric. P rav  isto v e lja  za ajdo. Ze sedaj je  sejejo  
splošno m anj kot včasih. N ajveč je  vzrok tem u slabši p ridelek . Včasih je  
bila a jd a  polna kot b rin je , zda j so le red k a  leta, ki vsaj napol zadovolju jejo . 
A jd a  se je  nekako izrodila. Ali je  vzrok  tem u seme ali izprem enjena tla, 
to bi bilo treb a  še pre iska ti. M orda tudi um etna gno jila  kvarno  vplivajo  na

205



njen  pridelek . Siva a jd a  ne medi dosti iu da navadno mnogo slame, pa 
malo p ridelka . Za naše k ra je  je  n a jb o ljša  p rvo tna  črnozrnata , ki ima rdeč
kasto nadahn jeno  cv e tje  in izvrstno medi. O stane bolj m ajhna, k a r  pa  je  
brez pom ena. S a j slam a nim a red ilne vrednosti in k o t k rm a ne zaleže mnogo. 
A jd a  je  tako  rekoč naše narodno žito. bati p a  se je, da jo  bo načrtno  gospo
darstvo  popolnom a zrinilo  z naših  polj.

Ce se bo obneslo p ri nas se jan je  in g o jen je  o ljn a tih  rastlin , bo to  č e b e - . 
larstvu  mnogo koristilo . Mislimo zlasti na repico in buče, m edtem  ko se za 
sončnico večina čebelarjev  ne ogreva, k er b a je  čebele ugonab lja . Toda tu  
niso samo in teresi čebelarjev , am pak in teresi naše skupnosti in tem u se je  
treb a  pač podrediti.

P reusm eritev  našega k m etijs tva  od nek a te rih  žitaric  k večjem u p rid e lo 
v an ju  krm skih  rastlin  bo prišlo  samo po sebi, k ak o r bodo p rilik e  nanesle. 
S tem  bo vsekakor pom agano čebelarstvu.

Za zbo ljšan je  čebelje  paše posam eznik ne m ore kdo ve k a j napraviti, 
pač pa  nam lahko mnogo pom agajo državne ustanove. O b železniških p ro 
gah, k je r  je  okupato r posekal d rev je , je  še dosti p raznega sveta, ki se 
da zasaditi z m edovitim i rastlinam i. Na regu lirane bregove rek  spadajo  
vrbe, na železniške nasipe ak acije  in m edovito grm ičje. O b robovih naših  
državnih  cest je  že zdaj precej sadnega d rev ja , a ne še povsod.- N ajveč  je  
tu  jab lan , a še bo lj bi bile p rim erne hruške, k e r se jih  zajec pozimi ne loti, 
če im a ko ličkaj možnosti, da  dobi k a j d rugega za svoj lačni želodec. Po sa
m otnih p redelih  bi ob teh  cestah zarad i ta tv ine  sad ja  lahko nasadili jesene 
ali drugo medovito drev je .

T udi večja  d ržavna posestva bi lahko brez  škode za ostale  k u ltu re  
se ja la  več dobro medečih krm skih  rastlin  in p rašne ajde. Naše podružnice 
in družine n a j bi zarad i tega stopile v stik  z upravam i teh posestev.

Končno n a j še omenim, da so p ri nas žive m eje ob vrtovih dostik ra t res 
»žive« raznega m rčesa. Izm aličene in sušeče se sm rekice, ki jim  k ra tk o  in 
malo odsekam o glave, uiso p ra v  nič v okras v rtu , am pak so n a jv ečk ra t le 
gnezda za škodljivce. Koliko lepše so m eje iz raznih  cvetličnih grmov, ki 
nam  poleg tega d a je jo  še cv e tja  za različne p rilike , čebelam  pa kolikor 
to liko paše.

F B: Rdeča detelja*
Problem  rdeče d e te lje  (trifolium  pratense) vedno znova vznem irja  če

b e la rje  po svetu. Znano je , da  im ajo  cveti rdeče dete lje  p r i prvem , n a jb u j- 
nejšem  cveten ju  1ako globoke cvetne čašice (od 10—13 cm), da čebele samo 
izjem no dosežejo nek tar. Šele če jo  pustim o cveteti kot otavo, so cvetne 
čašice k ra jše  in m edovniki dosegljivi čebelam . Zaradi svoje razširjenosti 
in težav p ri p ridob ivan ju  sem ena zanim a rdeča d e te lja  ne samo čebelarje , 
am pak tud i k m etijsk e  strokovn jake. Doslej je  b ila  pri o p lo jan ju  navezana 
izk ljučno  samo na čm rlje. Ti pa  p o s ta ja jo  vedno bolj redki. V zadn jih  de
se tle tjih  je  v Evropi sk o ra j popolnom a izum rlo kakšn ih  24 v rst čm rljev.

C veten je  otave je  p ri rdeči d e te lji silno problem atično. Odvisno je  od 
suše, gno jen ja , s tru k tu re  tal itd. Če so pogoji ugodnejši in se rdeča d e te lja

* Na deželi ji pravijo črna detelja. Izraz »rdeča detelja« uporabljajo za in- 
karnatko. (Op. ar.)
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tud i p ri prvi košn ji b u jn e jše  razv ije , so cvetne čašice spet pregloboke, in 
o stanejo  m edovniki čebelam  p rav  tako  nedostopni k ak o r med prv im  cve
tenjem .

D a bi dosegli p r i rdeči dv telji čim večji procent oprašitve, so se lotili 
problem a z dveh strani. Na eni strani so skušali podaljša ti čebelam  rilčke, 
na d rug i s tran i pa sk ra jša ti pri de te lji cvetne čašice. Niti eno, n iti drugo 
ni do k ra ja  uspelo. 2e 1. 19J6. je  prof. B. H ohlov odkril p ri kavkašk i čebeli 
abhaškega plem ena izredne rilčke, povprečno b.71 mm dolge. T ako j so začeli 
na veliko go jiti kavkaško čebele in jih  razširili daleč p reko  vse R usije. 
Tudi naša k ra n jsk a  sivka se m ora za velik  del svojega slovesa zahvaliti 
problem u rdeče detelje . Toda tud i n a jd a ljš i čebelji rilčk i niso zadoščali zu 
cvete rdeče d e te lje  in spodleteli so vsi poskusi, da bi j ih  podaljšali s selek
cijo. M nogoletne izkušnjo  so pokazale, da posam ezne čebelje  pasme ni 
umestno širiti p redaleč izven podnebnega pasu, na ka terega  so ak lim ati

zirane. Novim razm eram  se le s težavo prilagode in odpovedo popolnom a 
v ka tastro faln ih  letih , k a te re  vsaj za silo prenesejo  stare  domače pasme.

P rav  tako  so odpovedali vsi poizkusi, kako s selekcijo  sk ra jša ti cvetu 
čašice pri rdeči detelji. R astlina im a preveč usta ljene  fiziološke lastnosti, 
da bi se dala  podrediti. Šele češkem u profesorju  D. J. Žofki je  okoli 1. 1935. 
uspelo k riža n je  rdeče d e te lje  z d iv jo  rastočo v rsto  trifo lium  arvense. Kas
neje jo  te  b asta rd e  k riža l še en k ra t z lucerno. Dosegel je  na ta  način novo 
vrsto  rdeče detelje , ki po svojih  gospodarskih lastnostih  ni zaosta ja la  za 
izhodnim i rastlinam i, im ela pa  je  d o k aj k ra jše  cvetne čašice (6—8 mm).

Žofkova nova v rsta  rdeče d e te lje  se je  počasi širila, l ik p red  začetkom  
vojne so jo  začeli Cehi go jiti v večji m eri. Zanesli so jo  celo v Kanado, 
k je r  zime ni prenesla bistveno slabše kot ob ičajna rdeča dete lja , ki je  dokaj 
o bču tljiva  za m raz. P red  vojno so delali poizkuse z vzgajan jem  vrst rdeče 
d e te lje  s k ra jšim i cvetnim i čašicami tudi Rusi, toda do sedaj še ni znano, 
s kakšnim  uspehom.

Kratkoceven in dolgoceven cvet črne detelje. (Po dr. Ewertu.)
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N ekoliko bolj p reprosto  je  poizkusil rešili (a problem  A. F. G ubin, 
znanstveni delavec p ri Č ebelarskem  In stitu tu  v Moskvi. F rischeva raziska- 
v an ja  so pokazala. <la je  mogoče čebele d resira ti na določeno vrsto cvetja , 
ker ob isku jejo  trd o v ra tn o  cvete iste vrste, na k a te re  jih  p rivab i vonj. T orej 
si m orajo  vonj zapom niti.

Poizkuse je  delal 1936. in 1937. leta. R azcvetelo rdečo d ete ljo  je  na
močil v toplo sladkorno raztopino in jo  dal polizati čebelam . To je  naredil 
zvečer in z ju tra j so čebele res obletavale rdečo deteljo . Po dvodnevnem  
p o k lad an ju . p ri katerem  se je  pokazalo potrebno, čebele zapreti za ta  čas. 
so čebele letale, čeprav  je  bila v bližini razen rdeče d e te lje  še d ru g a  paša, 
samo na rdečo de te ljo  in donos se j i ’ poznal tud i p ri teži panjev.

Č ebele so se same potrudile, da so našle dostop do n ek ta r ja , k a r je  bilo 
seveda združeno z znatnim  naporom . Č ebele so p reg riz le  od stran i cvetne 
čašice, ko jim  drugi poizkusi niso uspeli. Na ta način p ro d ira jo  v cvete 
predvsem  čm rlji, čebele pa  v zelo redk ih  prim erih .

O pazovali so to n. p r. p ri travn iškem  črnilcu  (m elanpyrum  pratense) 
in sam sem videl, kako  .so n av rta le  popke facelije, ko jih  na d rug  način 
niso mogle odpreti.*

Po receptu  II. F. G ubina je  za d resu ro  K) družin  potrebn ih  100 -200 
bilk  zgodaj z ju tra j  n a trg an e  rdeče detelje . B ilke je  tre b a  za dve u ri nam o
čiti v že p re j p rip rav ljen o  toplo raztopino, n ap rav ljen o  iz pol li tra  vode in 
pol kg slad k o rja . Posoda m ora biti dobro zaprta. Čez dve u ri pokladam o 
raztopino z b ilkam i vred  čebelam.

To ji ' p rep ro sta  rešitev  — kolum bovo ja jc e  —. vendar pa ima tudi 
svoje šibke stran i. Č ebele rade puste rdečo deteljo , če je  v bližini dovolj 
laže dostopne paše. Način j r  pom em ben predvsem  za p ridob ivan je  sem ena 
na večjih  površinah, dočim v m alem  gospodarstvu ne bo nihče med glavno 
pašo, ki je  p ri nas tako  k ra tk o tra jn a , k a r  za več dni zap iral čebele, da bi 
mu obrale  n jiv ico  detelje . Toda za R usijo , za P o ljsko  in v bodočnosti m orda 
tud i za neka te re  p redele Jugoslav ije  je  rdeča d e te lja  nenadom estljiva k rm na 
ra s tlin a  in se bo d resu ra  m orda obnesla.

Zanim ivo je  vsekakor zasledovati borbo z rastlino, ki uporno v z tra ja  
p ri p rasta rem  načinu o p lo jan ja  z izginjajočim i žuželkam i. Bral sem m nenje 
biologa, ki je  sklepal, da bi v z tra jn a , redna d resu ra  čebel u tegnila  p re j 
vplivati na razvoj cvetnih čašic, k ak o r vsi poizkusi s selekcijo.

V naših razm erah  bomo m orali b iti skrom nejši iu se homo m orali zateči 
k drugim  m etodam . Č ehi so imeli do sedaj še n a jv eč  uspeha z gojenjem  
rdeče d e te lje  v m ešanih nasadih s švedsko d ete ljo  (trifolium  hybridum ), 
ki je  izborno m edeča in za m raz neobču tljiva  rastlina, a uspeva dobro samo 
na vlažnih tleh. Rdeča d e te lja  lju b i sred n je  težko zemljo. Po novejših  poiz
kusih  se v določenih m ešanicah, ki pa  m orajo  b iti strogo proporcionirane 
glede na talno  vlago, obnese mnogo b o lje  k ak o r v enotnem  nasadu. V Nem 
čiji so gojili tud i tako  im enovano B ayerjevo  zmes — zmes rdeče d e te lje  in 
bele plazeče detelje . V te j d ružbi je  p ris iljen a  rasti pokoncu in nudi čebelam  
obilo paše. živini pa več in izdatnejše krm e k ak o r enotna k u ltu ra .

* Nekateri raziskovalci čebel to trditev ogorčeno zavračajo. Čebele baje nili 
ne morejo navrtati cvetnih čašic, ker nimajo za to primernih čeljusti. One, ki so 
jih videli sesati medečino skozi izvrtane luknjice ob straneh cvetnih čašic, so le  
paberkovale zn čmrlji, ki so pred njimi cvete nasilno odprli. (Op. ur.)

206



M. L. Rožman I s t r a

2*4V C f / f r i ,

'trn j, £ot/aY t a  Siti

B rw t^K  c oMK i *£•

y>{ a s /,rt

I. y vod . N ajvečji reveži smo pač mi lju b ljan sk i čebelarji. S aj onem o
gočajo neugodne vrem enske razm ere našim lju b ljen k am  vsak izlet včasili 
kar po cele štiri mesce. Gosta, h ladna m egla pokriva  L ju b ljan sk o  kotlino 
od d ruge polovice ok tob ra  pa  vse t j a  do konca feb ru arja . Le v ja n u a rju , 
ko  je  10 in več stopinj *

i •. < "  " v ° o?.pod ničlo, se sem in tja  
pokaže sonce. K akor h itro  
pa  nastopi malo toplejše 
vreme, se takoj pojavi 
m egla. — Ce hočemo lju b 
ljanski čeb elarji uspešno 
čebelariti, nam ne p re 
ostane drugega k ak o r to, 
da čebele takoj konec ja 
nuarja, ali p rve dni febru
a r ja  prem estim o v ugod
nejše iege ali pa jil) sploh 
prezim ujem o izven L ju b 
ljane. — K ateri k ra ji  bi 
prišli v poštev za zgodnjo 
spom ladansko pašo?

Po vsestranskem  p re 
m isleku sem se odločil, da 
napišem  članek o Istri, vi 
čebelarji pa sami p re 
cenite, kakšne ugodnosti 
nudi ta  p o k ra jin a  čebe
larstvu.

II. M eje Istre . Polotok 
Is tra  leži v severnem  delu 
Jadranskega m orja. Na 
vzhodni s tran i ga obliva 
K varnersk i zaliv, na za
hodu odprto  Jadransko  
m orje in na severu T ržašk i zaliv. Le severovzhodna stran  je  tesno zrasla 
s celino S redn je  Evrope. — N aravna m eja polotoka bi bila proti S redn ji 
Kvropi visoka p lanota Č ičarija , ki se vleče od T rsta  do Reškega zaliva.

III. K akovost tal. Nas čebelarje  predvsem  zanima, kakšna so n jegova 
tla, podnebne (klim atske) razm ere in rastlinstvo  — predvsem  pa, kaj in kdaj 
na n jem  cvete te r medi. Skušal bom v k ra tk ih  potezah p rik aza ti nazna
čene zanim ivosti.

Z aradi preglednosti bom ostro ločil posam ezne dele Istre v tri skupine: 
I. v Č ičarijo  ali Belo Istro , 2. v S rednjo  ali Sivo Istro  in 3. v Istrsko  ploščo 
ali Rdečo Istro. •

1. Visoka p lanota Č ičarije  je  izrazito  k ruška p o k ra jin a  brez vode, z 
bornim  rastlin jem  in m ajhnim i, s kam enjem  ograjen im i dolinicam i, k je r  so 
le posam ezni koščki rdeče rodovitne zem lje. P lano ta je  nad Trstom  do 8 km
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široka. \  smeri Roko se polagom a širi in viša. O b Roškem zalivu je  do 20 km 
široka in se strm o ruši v K varner. C elo tna dolžina p lanote je  45 km. Ce p r i
m erjam o posam ezne višinske razlike  na cesti, ki vodi iz T rs ta  v Reko. takoj
opazim o brzi višinski porast: T rst 25 m, Bazovica 370 m. Herpclj«* 519 m. 
M aterija  541 m, križišče cest pri O brovu 557 m in S tarada 683 m. Tu se cesta
preokrene in začne hitro  padati. S ap ja  im a samo še 412 m nadm orske višine,
M atul j 210. cestno križišče R oka—O p a tija  90 m, O p a tija  12 m. C esta n a j bi

b ila hk ra ti n ek ak a  vzhodna 
m oja Č ičarije . Zahodna m eja  
Č ičarije  pa nam kaže sledeče 
višinske razlike: p lano ta  nad 
izvirom  R osandre 416 m, Sacerb 
390 m. Č rni Kal 424 m. Podpeč 
455 m. Zazid 525 m. G riža 458 m, 
K lauac 503 m. R akitovic 502 m, 
točka nad Ročem 700 m in točka 
nad  D olenjo  vasjo  celo 802 m.
H k ra ti te višinske točko ostro 
ločijo  Č ičarijo  od ostale Istre, 
ki leži 400 do 500 m niže.

Na visoki p lanoti Č iča
rijo  opazimo tr i  vzporedne gor
sko grebene, ki po tek a jo  v 
sm eri severozahod—jugovzhod.
V višjih  legah so grebeni in 
vrhovi obrasli z lepimi gozdovi.

G ospodarski p reg led  ozem
lja  nam dajo  sliko sirom aštva. 
Le dobrih  8 % je  obdelane zem
ljo  (njive, v rtovi); goličav in 
revnih pašnikov je  53 %, gozd
no površino pa  38 %.

Smrdljivka (Pistacia terebintus), znamenita za- 2' S red n ja  ali Siva Istn i se
stopnica makije, ki s svojimi usnjatimi listi in razp rostira  P°d  planoto  Cica-
živordečimi jagodami dekorativno vpliva na r ije  i'i seže od I ržaškega zaliva

okolico. pa do Č epic jeze ra  pod Učko.
K raški greben ob D rag o n ji jo  

deli v prib ližno dva enako  velika trik o tn ik a : v severni T ržašk i del in južn i 
Pazinski. P o k ra jin a  je  lahno valovita, p o k rita  z gruščem , peskom  in puhlico, 
te r je  kolikor toliko rodovitna. Dasi ima mnogo zelenja, p rev lad u je  siva 
b arv a  kam en ja  in grušča, ki d a je  vsej p o k ra jin i nekako  m račno lice. V endar 
se tu  počutim o mnogo bo lje  nogo na p lanoti Č ičarije. Vsepovsod je  n a jti 
izv irke, tekoče roke in potoke, ob n jih  p a  se v rstijo  m lini za mlini. Blago
s tan je  je  tu  doma: v lepo obdelanih terasn ih  nasadih  uspeva vinska trta , 
sad je , o ljk a  itd. Reko (potočki) teko  v T ržaški zaliv: R osandra, Is trska  Reka, 
R ižana in D ragon ja , ki je  nekako  m ejna rek a  med Slovenci in H rva ti v 
Istri; v odprto  jad ran sk o  m orje  teče M irna in Pazinsk i potok, ki pa  ob robu 
S red n je  Is tre  ponikne; le suho korito  D rage in L im skega k an a la  nas spo
m in ja ta  nekdan jega spodnjega to k a  P azinskega potoka; na ju g  v K varner 
pa teče Raša iz Č epičkega jezera. P odneb je S redn je  Istre  je  m ilo sredo-
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'  zemsko. V zim skih mescih ga občutno o h la ja  o stra  m rzla bu r ja, ki sc v silnih 
sunkih  zag an ja  s Č ičarije . G ospodarsko vrednost zem lje lahko ocenim o po 
teh le  številkah: 31 % je  obdelane zem lje (njiv, vinogradov in vrtov), 37 % 
travn ikov  in pašnikov te r  32 % gozdov.

3. Ves zahodni in ju žn i del Is tre  je  zopet izrazito  k raškega  značaja  brez 
izvirkov in tekoče vode z edino izjem o M irne. Svet je  valovit in pokrit z 
rodovitno rdečo zem ljo; zato se tudi im enuje Rdeča Istra. U veljavil se je  
tudi izraz Istrska plošča ali k ra tk o  Plošča. Podnebje, je  m ilo sredozem sko 
s toplim i zimami, ki pa jih  močno o h la ja  k ra šk a  b u rja . P lošča je  izrazito  
nižinski svet, še n iž ja  od S redn je  Is tre  te r  kom aj vidno p ad a  na. zapadu in 
ju g u  k m orju. V išja je  Plošča le na  vzhodu, k je r  se strm o spušča k Cepic- 
kem u jezeru  in v dolino reke Raše. Ploščo delijo  na štiri dele: severni del 
od T ržaškega zaliva do M irne im enu jejo  B ujsk i K ras; od Mirne" do Lim a in 
D rage je  Poreški Kras, od Lima do D rag e  sega na  ju g  P u ljsk i Kras, ol) rek i 
Raši pa leži Labinski Kras.

R odovitna rdeča zem lja in m ilo podneb je sta  izvabila b u jn o  rastlinstvo. 
Zem lja je  za km etijstvo  p rav  ugodna. V inogradi, p o lja  in lepi nasadi sad
nega d re v ja  odnosno o ljke  so značilnosti Rdeče Istre. P rav  n a  jugu , ob za
padli i obali, ob kana lu  Lim a in na B rionskih otokih pa nastopa že d iv ja  
m acchia, t. j. vedno zeleno d iv je  rastoče grm ovje, ki je  večkrat neprehodno. 
G ospodarska vrednost Rdeče Is tre  je  razv idna iz teh le  štev ilk : 39 % je  ob 
delane zem lje (polja, vrtovi, vinogradi, nasadi o ljk e  in sadnega d rev ja ). 
26 % je  livad, travn ikov  in pašnikov in 33 % gozda.

IV. Podnebje, Od tal in pod n eb ja  (zračna toplina, vetrovi, zračni p ritisk , 
zračna vlaga, padavine in nadm orska višina) zavisi rastlinstvo. M enda v no
beni deželi ni večjih  razlik  v podneb ju  kot ravno v Istri. K dor bi se ob 
zimskem viharnem  večeru prv ič po jav il ob A driji. I)i se ne počutil preveč 
ugodno. Težki sivi oblaki, razburkano  m orje, silen naliv  in straho ten  mraz, 
ki sega do kosti — vse to  bi ga gotovo presenetilo . Toda d rugo  ju tro : čisto 
ozračje, toplo sonce, svež p rije ten  veter, diven razgled, da vidiš k ak o r na 
d lani 150 do 200 km oddaljena, s snegom p o k rita  pobočja in vrhove Alp! 
Ali s traho tna ju lijsk a  vročina! Že mesec in več ni deževalo, toda nenadom a 
se pooblači in v enem dnevu pade toliko dež ja  kot p ri nas v neka j mescih. 
Na takšne sk ra jn o sti smo lahko vedno p rip rav ljen i, toda v glavnem  vendarle  
p rev lad u je  vpliv  toplega juga.

Zanim iva je  spodnja razpredeln ica, ki nam kaže povprečke dnevnih 
tem peratu r po posam eznih mescih:

Meseci: I. I I .- Ul. IV. V. VI. VII. V lil. IX. X. XI. XII.
M cdulin +  7,1 7.2 8,9 12,8 17,1 24,2 24,9 21,9 16,7 11,8 8,5 +  8,3
Pulj + 5,4 5.9 8,1 12,7 16,8 21,5 24,0 23,3 19,6 15.0 9,8 +  6,2
Rovinj +  5,6 6,2 8,5 12,6 17,0 21,2 23,9 23,3 20,1 15,9 10,6 +  7,0
Pazin +1,9 2,8 5,8 10,6 15,0 18,9 21,4 20.4 16,8 11,9 6.5 +  2,8
O p a tija +  5,2 5,9 8,1 12,7 16,7 20,3 22,5 22,3 18,7 14,3 9.3 + 6,0
V eprinac +  3,3 3,6 5,9 10,5 14,8 18,8 21,2 20,8 17,1 12,3 7.2 +  3.5
L ju b ljan a -2 ,5 --0,2 4,0 9,5 13,9 17,7 19,6 18,6 14,8 10,1 3,8 -1 ,3

K aj nam  povedo te  številke? 1. D a v vsej Istri ni nobenega k ra ja  (iz
vzeta je  Č ičarija), ki bi imel povprečno dnevno toplino  pod 0°, dočim jih  
imamo v L ju b ljan i k a r tri mesce: decem bra, ja n u a r ja  in feb ru arja . 2. D a
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imamo v Istri 4 mesce, ko je  dnevna top lina  nekoliko nižja  od +10° C, v 
L ju b ljan i pa imamo k a r 6 lak ih  mescev, m ed tem i še celo tr i  pod 0° C! 
3. V L ju b lja n i imamo samo tri mesce, ko je  povprečna dnevna toplina 
nad 15°. m edtem  ko imamo v Istri, kakor je  razvidno iz zgorn je preglednice, 
k a r šest lak ih  mescev!

Še jasn e jšo  sliko nam  d a je  spodn ja  tabela, ki p rik azu je  povprečno 
n a jv iš jo  in povprečno n a jn iž jo  toplino neka te rih  mescev:

ja n u a r ap ril ju lij oktober
M edulin +  11,5 0,9 17,3 7,7 29,1 18,5 22,4 11,5
P u lj +  11,8 — 3,6 20,5 2,8 32,1 13,7 23,6 4,2
O p a tija +  11,4 — 2,0 20,2 5,7 30,3 15,1 21,8 6,1
Vepri nac +  9,9 — 5.5 19,1 3,1 30,1 12,8 20.5 3.5
L ju b lja n a +  6,6 —15,0 21.2 —0.5 31,1 10,7 21,1 —0,3

Iz teli številk  pa že lahko  ugotovimo veliko razliko  med našo zimo in 
zimo v P rim orju , n. pr. v M edulinu, P u lju  in O p a tiji. Iz prve razpredelnice 
vidimo, da  je  mesečni povpreček sicer nad ničlo, če p a  p rim erjam o  drugo 
razpredelnico , opazimo, da  tud i v P rim o rju  pade top lina  pod ničlo in sicer 
le  ob b u rji, kot bomo še pozneje videli. M orje je  znatno h ladnejše  v zimskih 
mescih, sa j se m orska voda ohlad i na  +8° C do +7° C! O brež je  in neposredna 
okolica pa im ata mnogo višjo  toplino: ob 2. u ri popoldne celo do +20° in 
tu d i več ob lepem  sončnem vrem enu. P ri b u rji  ta  top lina  tak o j pade pod 
ničlo in lahko doseže — 7° C, včasih tudi več, letos n. p r. celo —11° C! V endar 
nam  niti te  štev ilke ne d a jo  dokončne slike top line v Istri. V nasledn ji raz 
p redeln ici si bomo ogledali, koliko  dni v zim skih mescih pade top lina pod 
ničlo in koliko  dni je  v poletnih mescih, ko se dvigne povprečna top lina 
nad  20°. P rve  bomo im enovali ledenom rzle dneve, d ruge pa dneve vročine.

om rzli dnevi: nov. dec. jan . febr. m arec
M edulin 0 0,9 2,7 1,6 0
P u lj 0 1,2 4,3 3,3 0,4
Rovinj 0 1,5 5,1 3,4 1.2
O p a tija 0 1,3 4,9 2,7 0,8
L j u b ljan a 5,3 10,4 22,7 13.9 6.8

vročine: maj ju n ij ju l ij avgust sept. okt.
M edulin 2,4 16,3 29,1 28,0 16.3 4.5
P u lj 4,6 17,7 30,0 29,4 17.8 5.3
R ovinj 4,7 16,8 29,3 27.4 16,6 5,9
O p a tija 3.3 15,7 27,2 26.4 14.7 6,1
L ju b lja n a 1.7 7,3 13.4 10.3 8,2 0,0

Šele s p rim erjav o  teh  številk  s številkam i v ostalih  dveh razpredelnicah 
si lahko  ustvarim o končno sodbo o raz lik ah  med našo zimo in poletjem  ter 
m ed zimo in poletjem  v P rim orju . A kako je  v Istri z vetrovi in vremenom ?

Jasno in sončno vrem e nastopi večk ra t tu d i v zim skih mescih (december, 
jan u a r). Jesenski mesci (oktober, novem ber) so p ri pogosti jugovin i oblačni, 
p a  tud i deževni — sicer jasni. Podobno je  v fe b ru a rju  in m arcu.

(Dalje prihodnjič)
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Zasavski: Med mašami
Za čebelarjenje v nuših krajih je odločilnega pomena ajdova paša. Na ajdi 

so pasejo čebele komaj 4 tedne, a se v ugodnih okoliščinah toliko opomorejo, da 
imajo dovolj za prezimljen je in včasih tudi kaj preostane za čebelarja. Zato jo 
prevažanje v ajdovo pašo že stara potreba in navada.

Ajdo sejejo pri nas skoraj povsod, vendar ne medi v vseh krajih enako. Naj
bolj ugodne so zanjo večje ravnine in zatisne doline, kjer ni preobčutnih razlik 
med dnevno in nočno toplino. Za dobro medenje potrebuje primerno gorkoto in 
vlažno ozračje. Prehuda vročina ajdo stisne, da ne zraste dovolj in ne razvije 
mnogo cvetja. Nalivi pa jo sperejo in preprečijo medenje vsaj za nekaj dni. Ako 
se v času medenja ajde po večdnevnem deževju ozračje shladi, da nastopijo hladne 
noči, je medenja konec. Zaradi velike občutljivosti ajdovega cvetja imamo le 
redkokdaj ugoden donos s te zadnje paše. Za dobro prezimovanje pa je ajdov med 
prvovrstna hrana in je od tega zelo odvisno naše čebelarjenje v naslednjem letu.

Da lahko čebele temeljito izrabijo to zadnjo pašno priliko, jih moramo nanjo 
že prej pripraviti. Glavno skrb naj posveti čebelar okrepitvi čebeljih družin. Kujli 
le močni panji lahko popolnoma izkoristijo kratkotrajno medenje ajde. Slabiči so 
tu podobni množici slabotnih tekmovalcev, ki v tekmi po vrsti podležejo močnej
šim in pogumnejšim tovarišem.

kdor je s spekulativnim pitanjem pomagal že mesca julija družinam do ugod
nejšega razvoja in večje živalnosti. temu bodo čebele to skrb z obrestmi povrnile, 
če bodo količkaj ugodne pašne prilike. Tik pred ajdovo pašo je tudi skrajni čas, 
da se znebimo vseh slabičev ali družin, ki jih zaradi drugih napak ne mislimo 
zazimiti. Združevanje je tako preprosta zadeva, da tudi začetnikom ne bo delala 
težav. Ce smo nekaj ur prej vzeli slabiču matico, bomo kmalu spoznali po raz
burljivem šumenju, da se družina zaveda svoje osirotelosti. Zdaj lahko z založenimi 
sati okrepimo druge družine. Te jih hvaležno sprejmejo z mlajšimi čebelami vred, 
ki so ostale na satju. Starejše največ, odlete in si izprosijo strehe pri sosedah, ko 
smo jim dohod v domači panj zaprli in pročelje zastrli s kakim blagom, da se ne 
bodo brezdomke zbirale na znani panjevi bradi.

Združevanje pred ajdovo pašo, ki mora bili opravljeno že v začetku avgusta, 
je tudi zaradi tega važno, ker si čebele prav v času ajdove paše pripravljajo 
zimsko gnezdo. Poznejše poseganje v njih smotrno ureditev jim povzroča zmedo 
in nepotrebno novo preurejanje in prenašanje zimsko zaloge. Po končani ajdovi 
paši jim samo še lahko dopolnjujemo prepičlo zalogo. Pri toni pa ne smemo posegati 
v središče njilt gnezda, ki je že urejeno za prezimovanje. Polne sate dodamo kje 
ob strani, tekočo krmo pa bodo čebele znosile t ja, koder se jim zdi najbolj primerno.

Če je čebelar dobro pripravil žival za ajdovo pašo, nima z njimi mod bero 
dosti opravka. Cim bolj jih pusti v miru, bolje je.

Čas ajdove paše jo najbolj nevaren za ropanje, zlasti če so bera nenadoma 
pretrga. Tedaj mora bili čebelar stalno na straži in pomagati napadenim živalim. 
Predvsem mora paziti, da sam ne povzroči ropanja z odpiranjem in pregledovanjem 
panjev. To naj na hitro izvrši le ob večerih, ko ni več izleta. Kdor je že kdaj 
doživel pravo ropanje, ta ima na to nadlogo zelo neprijetne spomine. Da se 
izognemo nesreči, moramo odstraniti vse, kar navaja čebele k ropu. Prazno satje, 
ki loži raztreseno po čebelnjaku, hitro zavohajo čebele, se pasejo po njem in začno 
iskati še drugje medenih virov. Brezmatični panji in slabiči so prava vaba za 
roparice. Teh se lotijo najprej in ko enkrat zaidejo na taka kriva pota, ne opuste 
zlepa to škodljive razvade. V takem primeru mora čebelar pustiti vse drugo in 
stati od jutra do večera pri čebelnjaku z ročno brizgalnico, da odganja nadležne 
tujke. Zrela naj bodo ob ropanju v popoldanskih uran zožena le za dvojico čebel. 
Konce čebelnjaka jo dobro zastreti s smrekovimi vejicami, ker silijo roparice le 
od strani v panje. V potrebi zastremo še pročelja panjev s smrečjem. Domače 
čebele že najdejo pot ven in noter, a tujke to zelo ovira. Če namažemo stare deske 
s karbolinejem in jih prislonimo s konca k čebelnjaku, bo močan duh tega mazila 
kolikor toliko uničil vonj po ajdovem medu in odganjal roparice.

lludo ropanje jo taka nadloga, da se mora čebelar ogibati vsega, kar lahko 
povzroči to nesrečo. Zato je pravočasen umik čebel s pasišč zelo priporočljiv in 
potreben. Vedeti moramo, da medi ajda le »med mašami«, to je mod Velikim in 
malim Šmarnom. Pozneje so lahko še tako ugodni dnevi in jo lahko ajda v naj
lepšem cvetju, a donosa z nje ne bo več.



Savin jska:
Iz mojih čebelarskih zapiskov

Čebelarim že nekaj desetletij, a za pisanje mi manjka znanja. Saj se je moja 
izobrazba kovala na dvorazrednici. Pa sem se vendar odločila, da objavim nekaj 
odlomkov iz svojega čebelarskega dnevnika, ki hrani marsikatero skrivnost in zani
mivost. Morda bo kljub moji pisateljski revščini ta ali oni le našel med plevelom 
kakšno zrno.

Čebelarski dnevnik pišem že od leta 1913. 'l isto leto je umrl moj dobri očka, 
ki je bil z dušo in telesom vdan Svojim čebelicam. Zaradi dela na kmetiji, je imel 
le malo prostega časa in še tega je porabil izključno pri svojih ljubljenkah. Čebe- 
laril je s kranjiči vse do svoje smrti, ki je prišla mnogo prezgodaj. Kadar je ob 
nedeljah in praznikih kadil običajno pipico tobaka in posedal na klopi pri čebel
njaku v družbi svojega prijatelja mežnarja Joška, sem bila prav gotovo tudi jaz 
zraven. Modrovala sta samo o čebelicah, rojih, maticah itd. Zlasti Joško je znal 
zanimivo pripovedovati. V njegovi družbi ni manjkalo zabave in smeha. Z odprtimi 
ustmi sem poslušala meni tako prijetno melodijo, ki me je zazibala v kraljestvo 
sunj. V takih trenutkih sem preslišala celo klic mame, ki me je potrebovala pri 
svojih gospodinjskih opravkih. Večkrat je potem bliskalo in grmelo, do strele pa 
le ni prišlo. Mama me ni povsem razumela; tujki sva si ostali prav do njene smrti. 
Z očkom pa sva si bila velika prijatelja. Saj je znal pravilno tolmačiti mojo nikdar 
sito radovednost. Moja ljubezen do čebelic mu je bila dobro znamenje; v meni je 
videl bodočo čebelarko.

Vsepovsod sem mu bila za petami: pri pregledovanju čebeljih družin, pri ogrc- 
banju rojev, pri tehtanju in podiranju panjev. Najljubša zabava pa mi je bilo 
poslušanje petja mladih matic v dobi rojenja. Še danes mi je toplo pri duši, kadar 
zabrni v kakem panju nežni glasek tii. ti. ti«. Kolikokrat sem naskrivaj odpirala 
panje in opazovala čebele pri njih delu. Danes po tolikih letih, ko je /.a mano 
mnogo skrbi in truda, mnogo žalostnih, a tudi veselih ur. vem, očka moj. da si 
prav storil, ko si 1111 na smrtni postelji izročil v varstvo svoj najdražji zaklad — 
čebelice. Tedaj najbrž nisi slutil, kakšno uslugo si mi s tem napravil. Tedaj tudi 
jaz nisem vedela, da mi bodo ravno one lajšale bedno življenje, da mi bodo one 
v samotnih urah edina tolažba in razvedrilo.

Po očetovi smrti sem pričela samostojno čebelariti; nekaj začetniških skušenj 
pa sem si pridobila že v svojem štirinajstem letu. Takrat mi je očka podaril roj 
kot nekakšno odškodnino za prejete pike in bolečine, ki so bile v zvezi z mojim 
prvim ogrebanjem.

Bilo je proti koncu majnika. Očeta in edinega brata ui bilo doma. Preden je 
očka odšel zdoma, me je postavil za varuha čebel. Posebej me je opozoril na panj 
sv. Neže, ki se je pripravljal na roj. »V primeru roja pokliči mežnarja Joška, ali 
pa ga kar sama ogrebi!« je hudomušno pristavil. »Saj ga tudi bom,« sem takoj 
sklenila natihoma. Nestrpno sem čakala svečanega trenutka, ko se bodo začele 
čebele usipati iz panja. Kmalu po deseti uri so res izrojile. Po očetovem zgledu 
sem jih poškropila z blagoslovljeno vodo. nato pa poklicala mamo. Danes ogrebem 
roj,« sem se postavila pred njo. Nekam začudeno me je pogledala, a ugovarjala lii. 
Ker je vedno verovala v vraže in čarovnije, mi je svetovala, naj sedem na tla in 
naj pojem: »Le nizko, le nizko, sem sama doma«... Ob tem zagovarjanju, naj bi 
po njenem zatrjevanju sedel roj tako nizko, da bi ga z lahkoto ogrebel vsak otrok, 
čebele pa naj bi sploh ne pikale. Z največjo vnemo sem prepevala. Pomagale so 
mi tudi tri mlajše sestre. Meni je že sapa pohajala, a v zraku ni bilo videti no
benega uspeha. Roj se je nekaj časa vrtel nad čebelnjakom, končno pa si je izbral 
za začasni počitek precej visoko vejo hruške strdenke. V mojo kupico veselja je 
kanila prva kupljica pelina.

Kljub temu grem pogumno na delo. V roke vzamem za ogrebanje določeni 
drog. Nanj privežem panj. zaradi večje varnosti pa ga še pribijem z žebljem. Nato 
pokličem mamo. S skupnimi močmi se nama posreči postaviti panj tik pod roj. 
Najtežje delo je opravljeno. »Še vejo stresem, pa bo,« si mislim. A ravno zdaj se 
pokaže moja začetniška nespretnost. Namesto, da bi stresla vejo z močnim sunkom, 
le narahlo podrezam med čebele in jih s tem samo razdražim. Nekaj jih pade iz 
gruče in se usujejo name. Brez kape in rokavic se znajdem sredi njih. Srdito se 
zaganjajo vame. Ena me piči nad ušesom, druga me poljubi na nos; v laseh jih je 
vse polno, pa tudi na rokah je več kot dovolj tega blagoslova. Ne kaže drugega,
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kakor da se umaknem z bojnega polja. Skrijem se pred sovražnikom v travo, in 
tiščim obraz proti tlem. Kmalu mine vojna vihra. Čebelice se umirijo, jaz pa se 
odpravim drugič na delo. To pot vzamem drog z železnim kavljem, ki ga rabijo 
savinjski splavarji pri splavljanju lesa. Previdno se približam s kavljem roju, pri
mem vejo ter jo pripognem prav do panja; močno stresem vejo, spustim drog in 
zbežim. Še nekaj pikov, a roja ni več na veji. Le nekoliko čebel kroži okrog panja, 
vse drugo je v panju.

> Kmalu potem so nebo prepregli temni oblaki; narahlo je začelo rositi. Ko so 
se čebelice umirile, sem vložila končnico. Za roj se ni bilo treba več bati. Najraje 
bi sedaj sedla poleg roja in prisluškovala njegovemu zadovoljnemu šumenju, pa me 
je naenkrat obšla taka slabost, da se mi je začelo temniti pred očmi. Morala sem 
oditi v hišo. Komaj sem še prilezla v varstvo svoje postelje.

Zvečer mi je očka sporočil, da je panj z rojem že nameščen v čebelnjaku in 
da ga poklanja meni, ker sem bila tako pridna. V skrbeh me je vprašal po bole
činah. No, bolečine ravno niso bile prehude, le oteklina mi je bila nadležna, ker 
mi je domala vzela vid. Toda vsega tega mi ni bilo dosti mar. Mislila sem le na 
čebele in na ogrebljeni roj. ki je bil sedaj moja last. Toliko bogastva in sreče še 
nisem doživela v svojem življenju.

Več dni je bil obraz podoben polni luni. Vsak, kdor me je pogledal, se mi je 
smejal. Polagoma pa je oteklina splahnila in bilo je zopet vse dobro. Pozneje se 
mi ni nikoli več kuj takšnega pripetilo. Obraz v podobi prvega in zadnjega krajca 
je še v mojih prvih čebelarskih letih večkrat zabaval okolico, sčasoma pa je tudi 
ta zabava zanjo minula. Čebelarsko kapo še danes le redkokdaj uporabljam.

Sledilo so slabe in dobre čebelarske letine. Zal, da je bilo prvih vedno več kot 
drugih. Ob dobrih letinah se je število mojih in očetovih panjev množilo, v slabih 
pa krčilo. Vendar ni bilo nikdar toliko hudo, da bi čez zimo družine umirale. Zlasti 
zaradi pomanjkanja hrane ne. Moj očka je zazimil vedno prvovrstne družine z 
zadostno zimsko zalogo in z mladimi maticami. Prvo je pokazala tehtnica, drugo 
pa beležka na zadnji končnici panja. Za spomladansko pitanje pomoči potrebnih 
rojev ni nikdar manjkalo lonca medu pri niši. Ta očetova previdnost je še danes 
meni kažipot v čebelarstvu. Obvarovala me je marsikatere polomije.

Prva učiteljica umnega in naprednega čebelarstva mi je bila Lakmayerjeva 
knjiga »Umni čebelar«. Glede panjev se je od njenega izida pa do danes mnogo 
spremenilo. Toda še sedaj večkrat brskam po njej, ker hrani v sebi marsikak dra
gocen nauk. Po smrti očeta sem si kupila tudi Janševo knjigo. Poleg tega sem si 
nabavila štiri nove panje, dokaj podobne kranjskim dzierzonovaniin panjem. Od
pirali so se zgoraj in zadaj. Dolžina, širina in višina so jim bile odmerjene po 
mojein načrtu. Tiste čase so bile izboljšave panjev in razni izumi pri začetnikih 
nekaka nalezljiva bolezen. Ta epidemija je ponehala, odkar se je razširil in uvelja
vil naš AZ panj. Za stikanje po notranjosti so bili ti moji panji kot nalašč. Nobene 
priliko za tako stikanje nisem zamudila. Pri tem sem ustrelila marsikaterega kozla. 
To je bila dobra šola, dasiravno ne poceni. Po štirih letih svoje slave so končno 
prišli v zasluženi pokoj.

Leta 1918. sem pristopila k takratnemu čebelarskemu društvu. Leto pozneje sem 
si nabavila nov AZ panj na 9 okvirov, po katerem je moja duša tako hrepenela. 
Čez dve leti sem dobila i/. tega panja 2t kg medu. Pa ga je še v njem dovolj ostalo 
za zimsko zalogo. Noč in dan je pelo v moji duši: Žnideršič. Žnideršič, Žnideršič .
Da bi tedaj verovala le malo v vraže, z lahkoto bi me spravil vsakdo v ris o polnoči 
kopat zlat zaklad, ki ga baje čuvajo zlobni škratje, samo da bi lažje prišla do 
novih AZ panjev. Toda tudi brez zaklada in »Kolomana«, ki je baje služil predniku 
naše domačije za čarovnije in zagovarjanje raznih strupov, je dobival moj prvi 
AZ panj polagoma nove tovariše. Zaradi tega je moja zunanjost od nog do glave 
močno trpela.

Bilo je leta 1926. Hmelj, zlata savinjska rožica, je svojim zvestim gojiteljem 
nasula v žepe lepe tisočake. Moja mama, ki je bila tedaj že na prevžitku. a še 
vedno hmeljarka, mi je podarila celega »jurčka« za obnovo moje zunanjosti. Ravno 
to leto pa je bilo za čebelarje zelo neugodno. Pri meni se je poleg drugega |>ojavil 
še rop. 'l ega blagoslova smo bili deležni vsi čebelarji iz treh vasi. Krivca smo kmalu 
ugotovili, pa kaj. ko ni bilo s tem nikomur nič pomagano. Pri meni so družine tako 
oslabele, da se je moje čebelarstvo prav v temeljih zamajalo. Iz devetih AŽ-paujev 
sem napravila 5 družin, iz šestih kranjičev tri družine. In še je primanjkovalo 
zimske zaloge. Sladkorja — sladkorja je bilo treba. Iz te stiske sem si pomagala
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z maminim darilom. Na skrivaj sein kupila 45 ksladkorja . 30 kg sem ga pokrniila 
jeseni, ostanek pa sem prihranila za pomlad. Spomladi sem ga. pokrmila do zadnje 
trohe. Čebelice so dobro prezimile, do povoljnega razvoja pa ob sladkorju ni prišlo, 
dokler ni narava priskočila na pomoč.

Ker pa moja zunanjost ni pokazala nobenega napredka, se je začela mama 
zanimati kaj sem napravila s podarjenim »jurčkom«. Še danes ne vem, kdo iz moje 
rodbine je takrat igral vlogo Judeža. Kar nenadoma je zagrmelo.

>Ali si popolnoma znorela, ali šele boš?« me je nekega dne nahrulila mama.
Le kdaj te bo srečala pamet? Vsak dinar zabiješ v tiste »kište«, oil tega pa nimaš 

nič drugega kot samo zgubo. Koliko let je čebelaril oče, a niti žlice sladkorja ni 
porabil. Čital je rad, toda v tiste neumne bukve ni nikoli toliko bulil kakor ti. Za 
čebele razmetuješ denar, od njih pa ne dobiš, niti toliko medu, da bi ga bilo 
za majhno potico.«

Iz previdnosti sem ves čas trdovratno molčala. Ko je uvidela, da ne bo spravila 
i/, mene nobe'ne besede, mi je obrnila hrbet in odšla, da me zatoži še drugim. Od
dahnila sem se in vzdihnila: »Gospod, odpusti ji, saj ne ve kaj dela.« Takoj nato 
pa sem že zaslišala, kako me je tožila snahi: :>Vsak človek je na kak način udarjen, 
tako kot je tu moja hči, pa menda malokdo. Njene vrstnice norijo za fanti, ona 
pu za čebelami. O, Bog nebeški. Sveta Mariju, sveti Matiju, dajte ji zdravo pamet, 
sicer pride v norišnico. Ne vem, ali so res vse te zablocfe krivi njeni bolni živci? 
/a  mašo bom dala, da ozdravi.«

Materino jadikovanje me je kljub temu, da sem se delala brezbrižno, hudo 
prizadelo. Vse leto sem se priporočala sv. Ambrožu, da bi dal čebelicam dobro pašo. 
Res, to pot me ni pustil na cedilu. Ze mesca junija sem postavila pred mamo precej 
velik kozarec medu, češ: to bo za potice. Njen blaženi nasmeh mi je pričal, da je 
bila zadovoljna.

Tudi naslednji dve leti sta bili za čebelarje blagoslovljeni. Mama je že s pri
jaznejšim očesom gledala »kište«, ki so se polnile z medom. Točilo se je pridno 
vrtelo. Medu je bilo toliko, da je začelo primanjkovati posod. Mama sc ni več bala 
za mojo pamet. In tudi zupruvljenega »jurčka« ni več omenila.

Prezimovanje čebel v mediščih. V starejših latnikih našega strokovnega lista 
se je porabilo za ruzčiščenje tega vprašanja precej črnila. Obširne pismene debate 
so bile zanimive iu poučne za vse mlade čebelarje, ki smo z vnemo črpali svoje 
teoretično znanje največ iz Slovenskega čebelarju. Ta ali oni čebelar, ki je pazno 
sledil takratnemu prerekanju, je gotovo poizkusil kakšno svojo družino prezimili 
v medišču. Tudi meni ni dula žilica miru, vendar sem z novim načinom prezimo
vanju odlašala leto za lotom; končno pu je le zmugulu rudovednost.

Iz previdnosti sein zučelu z dvemu panjemu v spodnji vrsti. Vsa štiri letu moje 
preizkušnje so bile zime prizanesljive; izletnih dni je bilo več kot dovolj. Ko sem 
na pomlad pregledala družini, sem vedno ugotovila, du sta porabili munj hrane in 
da sta imeli manj mrtvic kakor druge. To ini je dalo pogum. Lansko jesen sem 
zazimila v mediščih pet družin. Štiri družine v čebelnjaku sem tako uredila, da so 
imele čebele izhod skozi žrelo v plodišču, pri peti družini, ki je stala na samem 
izven čebelnjuka, pa sem žrelo v plodišču dobro zamašila, tako da so morale čebe
lice izletavuti naravnost iz medišča. In uspeh? Družina, ki je stala izven čebelnjaka 
in je bila izpostavljena hujšim zimskim neprilikam, je izvrstno prezimila — brez 
kakega sledu griže. Panju št. 2 v čebelnjaku je nečakinja v moji odsotnosti med 
prvim izletom 16. juniiurju odinušila v medišču žrelo. V nadaljnji zimi sta bila torej 
oba izhodu odprta, a je družina kljub temu dobro prezimila. Družina v panju št. 18 
ni dočakala spomludanskega vstajenju: pokopulu jo je griža. V panjih št. 1 in št. 5 
sta družini zurudi griže močno oslabeli. Obemu slabičema sem pridružila po eno 
rezervno družinico. Vsuko jesen namreč zazimim nekaj manjših narejenih rojev 
z mladimi maticami, in sicer v mediščih panjev spodnje vrste. Te rezervne družinice 
prezimijo navadno dobro in mi pridejo prav zlasti spomladi, ko je treba zamašiti 
vrzeli zimskih izgub. V zadnji družini, zuzimljeni v medišču, in v vseh drugih panjih 
ni bilo griže, pa tudi mrtvic ne veliko. Iz tega sklepam, da v hudi zimi prezimovunje 
v mediščih ni ugodno zu čebele. Redki sončni dnevi izvabijo čebele iz plodišč, du 
se lahko otrebijo, do zimske gruče v medišču pa sončni žarki ne prodro s svojo 
toploto in zato tudi pri teh ne pride do izleta. Vsaj meni se tako dozdeva.

Čebelarjem je dobro znano, da je letni uspeh v čebelarstvu odvisen predvsem 
od pravilnega zazimljenju družin. Zuto je to vprušanje še danes aktualno.

' (Dalje prihodnjič.)
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Trstenjak kan: Zamotana zadeva
Bilo je spomladi leta 1942. Konec aprila mi je rojil eden izmed slamnatih 

panjev. Roj je letal nekaj časa po zraku, nato pa se je začel vračati v stari panj. 
Bil sem pravočasno na svojem mestu. Skušal sem ugotovili vzrok vrnitve, a se mi 
ni posrečilo. Dva dni kasneje je družina znova rojila, roj pa se je kakor prvič vrnil 
v slamnati koš. Čez naslednja dva dni ista slika! Roj je bil tokrat ves zunaj in se 
je lepo zbral na nekem kolu vrtne ograje. Kakor hitro se je umiril, sem odšel v 
čebelnjak, da bi pripravil vse potrebno za ogrebanje. Ko pa sem prišel nazaj h kolu, 
sem opazil, da se že tretjič razpušča in priseda na bradi izrojenca. Cez kak dan 
po tej tretji vrnitvi sem našel staro matico pred panjem mrtvo. Kaj naj bi bilo 
vzrok temu pojavu? Po mojem mnenju ni izletela matica uiti enkrat z rojem iz 
panja in zaradi te njene upornosti so jo čebele končno umorile. Čez devet dni je 
panj rojil z mlado matico; čez nadaljnja dva dni je dal drugea in nazadnje še 
tretjevca.

Prvi roj sem vsadil v inedišče novega AZ-panja na same satnice. Spodaj v plo- 
dišče sem vsadil drugi roj, in sicer tudi na gole satnice. Ker sem imel ÄZ-panj 
prirejen tako, da je bilo žrelo plodišča zgoraj, torej samo štiri centimetre pod 
žrelom medišča, so se čebele iz plodišča skozi zgornje žrelo pridružile čebelam v 
medišču. Pripomnim, da je bila matična rešetka zelo skrbno prekrita in pravilno 
izdelana. Ko sem nameraval tretjevca pridružiti drugemu roju, sem opazil, da je 
plodišče prazno in matica mrtva.

Da bi mi tretji roj izdelal vsaj nekaj satja v plodišču, sem ga kljub njegovi 
šibkosti vsadil na samostojno, od prejšnjega drujca izpraznjeno mesto. Drugi dan 
pa so se tudi te čebele sprašile skozi zgornje žrelo k tovarišicam v medišče.

Ves ta čas je bila izvrstna paša na akaciji. Ko sem ob koncu paše odvzemal 
med drugim panjem, sem pregledal še roj. Satnice je imel docela izdelane. Sati so 
bili lepe belo barve in ravni kot deska. Napolnjeni so bili od vrha do tal z medom, 
tako da so tehtali posamezni skoraj 3 kg.

Matica se je medtem sprašila in je začela zalegati. Zalega pa je bila samo na 
enem satu v velikosti dlani. Več pač ni bilo zanjo v panju prostora. Ker sem bil 
jezen zaradi praznega plodišča in prekrižanih načrtov, sem se odločil, da preženem 
novi družini njene muhe na tale način: Iz srede plodišča sem odstranil en okvirček 
z vdelano satnico, na njegovo mesto pa seni postavil sat z medom, zalego in matico 
iz medišča. Ostalo satje sem previdno iztočil, zložil nazaj v medišče in odprl matično 
rešetko. Ker je bil roj res živalen in ker se je puša v nekoliko manjšem obsegu 
nadaljevala na pravem kostanju, lipi itd., so čebele izdelale še šest satov v plodišču 
in en sat v medišču. Nedodelani sta ostali le skrajni dve satniei. Matica je sedaj, 
ko je imela dovolj prostora, sproti vse sate zalegla. Družina si je lepo opomogla 
in si ob ajdovi paši nabrala tudi zadostno zimsko zalogo.

Tako sem proti volji čebel prišel do vsega satja, ki sem ga hotel imeti in povrh 
še dobil nekaj medu. Zazimil pa sem močnega plemenjaka z mlado rodovitno matico.

Čebelar Jaka
Pravijo, da je v čebele 
vsak zaljubljen čebelar; 
tudi mene so prevzele,
<la jih ne pustim nikdar.

Vendar na srce je inoje 
sedla druga matica: 
tu roji, kraljuje, poje — 
to pa ti si, Katica.

Ko se bova midva vzela, 
res bo imeniten roj.
Dobro bova se imela, 
ko zgradiva dom si svoj.

pesnikuje. . .
Če medenih tednov konec 
bo hotelo biti kdaj, 
nov načel incdu bom lonec, 
pa se vrnejo nazaj.

Ne zavrzi čebelarja, 
ki si vnela mu srce!
Prav nič mar mu ni denarja, 
le za matico mu gre.

Prava sreča tebe čaka, 
ko boš moja matica; 
samo nate misli Jaka, 
ljuba moja Katica.

Frč.
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OD G O VORI
K vprašanju št. 10 o različnih grudicah obnožine.
P r v i o d g o v o r :  Ce si ogledamo malo natančneje delo narave, vidimo, kako 

je  vse smotrno urejeno. Glavna naloga čebel je oprašitev rastlin in ne, kakor misli 
marsikdo, pridelovanje medu. /a  plačilo jim nudijo rastline medečino in cvetni 
prah. Ker pa so cveti različne oblike, nudijo nekateri več medečine, drugi pa več 
obnožine. 'lako vidimo, da imajo cvetlice, ki dobro medijo, kakor n. pr. borovnice 
in maline, m ajhne prašnike in zato tudi manj peloda. Ker ne najdejo, čebele na njih 
mnogo peloda, so tudi grudice obnožine, ki jih donašajo z njih v panje, zelo majhne. 
Kavno nasprotno je pri pomladanskem žafranu. Ta se razcvete že konec februarja 
in v začetku marca, ko zem lja in zrak še nista dovolj segreta. Ker to zavira me
denje, cvetlica ne nudi čebelam  mnogo medečine, pač pa obilo obnožine. Zato je  
razumljivo, da so čebele tedaj tako obložene s cvetnim prahom, da komaj hlačajo.

Marsikateri čebelar se je  že pritoževal zaradi preobilice obnožine v panjih. 
Ko cvete sadje, regrat in pravi kostanj, se je  nabere včasih toliko, da se pojavi 
celo na satih sredi gnezda. Pride pa čas, ko usahnejo v naravi vsi viri in takrat 
je  čebelam ta obnožina zelo dobrodošla. Kakor ne more živeti človek brez kruha, 
tako tudi čebele ne morejo uspevati brez obnožine. — Virmašan.

D r u g i  o d g o v o r :  O tem vprašanju nisem zasledil v znanstvenih delih ni- 
kakega pojasnila, čeprav om enja prof. Goetsch v svojem  znamenitem delu »Ver
gleichende Biologie der Insekten-Staaten« cvetni prah kar petnajstkrat. Na strani 42. 
navedenega dela opisuje prav natančno čudovito ponašanje čebel pri nabiranju  
obnožine. (Kako se vedejo pri tem, sem mogel najbolj razločno opazovati takrat, 
ko so brale na jablanovem  cvetu ali na maku.)

Drugi raziskovalec čebeljega živ ljenja  dr. Frisch je dognal, da so tudi za cvetni 
prah med čebelam i posebne izsledovalke in obveščevalke (kot za medečino). Da je  
v naravi dobra bera, naznanjajo v panjih s posebnim vedenjem, nekakim plesom, 
ki je pa za izsledene vire obnožine nekoliko različen od plesa, s katerim naznanjajo 
najdbo obilnejše medečine. O vzrokih, zakaj se jim  nabero na nekaterih vrstah 
cvetov večje kepice obnožine kot na drugih, tudi ta raziskovalec nič ne pove. Opi
ramo se tedaj lahko le na lastne sklepe in ti bi bili: Že s prostim očesom opazimo, 
da je  cvetni prah na nekaterih cvetlicah nekako polzrnat (debelejši), na drugih pu 
finejši, nekako moknat. Med prsti to prav dobro čutimo. Tudi lepljivost cvetnega 
prahu je  pri raznih rastlinah različna.

Nabiralke cvetnega prahu vzam ejo s seboj v mednem želodčku nekoliko medu. 
s katerim ovlažijo med nabiranjem cvetni prah, da se bolje spriine (po Goetschu). 
Po svoje bi sodil, da se zrnčast cvetni prah laže sprime v debelejše kepice kot 
finejši. Nekatero cvetje ima tudi več cvetnega prahu kot drugo, a celo pri istem  
cvetu se množina peloda dostikrat m enjava, lako opažamo predvsem pri ajdi, da pri
našajo čebele kak dan, zlasti v začetku bere, prav drobne kepice, pozneje pa debe
lejše, ali pa sploh kak dan večje kot drugi. Stari' čebelarji so trdili: »Kadar pri
hajajo čebele z ajde s pičlo obnožino, je  to znak, da ajda dobro medi.« To domnevo 
opravičuje dejstvo, da se nabira čebelam cvetni prah na nožicah včasih pehote, in 
co so napolnile medni želodček na manjšem številu cvetov, so spotoma dobile tudi 
manj cvetnega prahu.

Ruzlične oblike kepic imajo svoj vzrok gotovo v tem, da se da finejši prah 
zgnesti le v m anjše in bolj ploščate kepice. Tudi zračna vlaga lahko vpliva na veli
kost grudic, ker se ovlaženi prah laže sprime. Po kaki rahli rosi in pozno jeseni 
opažamo, da prinašajo čebele obilnejšo obnožino v panje kot sicer.

Za večje izločevanje cvetnega prahu imujo cvetlice svoje ure. O tem so (menda 
v nekem ameriškem državnem zavodu) sestavili že natančen Mirnik« .  Ce se čebele
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ravnajo po tein urniku , naberejo več obnožine, če pa paberkujejo za drugimi
žuželkami, prav gotovo ne dobe več toliko tega blagu.

Čebela začne nabirati obnožino in medečino v normalnih razmerah nekako 
z dvajsetim  dnevom svoje starosti. Pozneje si dlačice na raznih bodičastih cvetih 
in rastlinah bolj ali manj ogoli, pa ni več tako sposobna za nabiranje pelodu. Tudi 
to vpliva na množino prinesene obnožine. — Fr. Ločniškar, Ljubljana.

Še enkrat o čmrljih in čebelah.
Prvi odgovor k vprašanju št. 9 o čmrljih in čebelah je neumesten in žaljiv, 

ker Virmašan 65 let starega sodnega uradnika postavlja v vrsto otrok. Slovenski 
čebelar menda ni glasilo zbudunj in smešenj sotrudnikov, temveč strokovno poučno 
in informutivno glasilo. Zato v njem ni mesta za osebne napade, zlasti pa ne v
takem primeru, ko se napadalec in napadeni niti ne poznata. Mnenja sem, da bi
moral urednik take stvari cenzuriruti, da ne pride nazadnje še do sodnih razčiščenj.

Kar se pa čmrljevih matic tiče, naj pripomnim, da mi je istega dne, ko sem bil 
vprašanje že odposlal, povedal tov. Knez iz Studencev, da je  sam videl čm rlievo  
matico, ko je  popudlu na bradi čebelo in jo na mestu zgrizla. Glede na to bom 
odslej čm rljeve matice uničeval, kjerkoli jih bom zalotil. Cmrljeve matice so torej 
čebelam škodljive, dočim ne trdim tega o čmrljih samih, ker so premajhni in pre
slabotni. — Pušauer Štefan, Studenci pri Mariboru.

U r e d n i k o v a  p r i p o m b a :  Prepričan sem, da ni nameraval tov. Virmašan 
nikogar žaliti s svojini odgovorom, nujmanj pa tov. Pušauerja, ki je popolnoma 
umestno zastavil vprašunje o čmrljih v »Čebelarski posvetovalnici.« Če bi imel ta 
namen, bi napravil konec prvega odstavka piko in bi se v nadaljnje razmotrivanje
o čmrljih sploh ne spuščal. Zato naj se tov. Pušauer potolaži iu naj ne jem lje n je
gove hudomušnosti preveč osebno.

VPRAŠANJA
t". Dodajanje matic. Kakor vsakemu čebelarju se je tudi meni zdelo škoda 

streti matico, ki sem jo vzel redniku. Nekaj dni poprej sem bil dodal neki brez- 
matični družini jajčecu, nad katerimi so čebele takoj potegnile matičnike. Sedaj 
sem pa rednikovo matico poškropil z medeno vodo, dotični panj močno pokadil ter 
matico, ki je bila poprej pol ure zaprta v matičnici. spustil na srednji sat. Kur bo, 
pa bo! Ko sem čez osem dni panj pregledal, sem našel v njem dovolj sveže zalege,
o prej nategnjenih maticnikih pa ni bilo nobenega sledu. Matica je bila sprejeta.

Ko sem čez nekaj dni imel zopet neko matico odveč, sem jo nekoliko pridržal 
v roki, nato pa sem jo brez vsakega posebnega namena brsknil nekemu slabiču 
v žrelo. Matica jo je naglo popihala v notranjost Kuj se je notri dogajalo, ne vem, 
puč pa sem potem tri jutra zapored našel pred žrelom dotičnega panja vselej po 10 
do 20 mrtvih čebel: nekatere, ki so bile pičene, so še gibale. O tem so se prepričali 
tudi udeleženci tečaja za vzrejo matic dne 1. junija. Ti so bili mnenju, da je  bila 
dodana matica od enega dela čebel sprejeta, dočim je drugi del ostal še nadalje 
naklonjen svoji prejšnji materi. Zato naj bi se sedaj ti dve skupini med seboj borili. 
Čez tri dni ni bilo več mrtvic na bradi. Ko sem čez osem dni panj pregledal, pa sem 
našel v njem le eno matico. Rad bi vedel, kaj m islijo o tem še drugi čebelarji. — 
Žunko Ivan, Litija.

18. Ali detelja medi? Čebelarini v kraju, kjer obsegajo vsako leto večje 
površine zem lje s črno deteljo in nemško deteljo (lucerno). Ker sem že po naravi 
precej radoveden, se seveda tem bolj zanimam za vse, kar je  v zvezi z ljubljenim i 
»muhami«. To pot sem vzel na piko deteljo. Bela deteljica. ki raste ob potih in po 
travnikih, in rdeča detelja (inkarnatka), sta pri meni še dosti dobro zupisuni. Škoda 
je samo, da je  inkarnatka letos pri nas pozebla.

Popolnoma bela pa sta še lista, ki nosita naslov: črna detelja in lucernu. Bral 
sem sicer v starih letnikih Slovenskega čebelarja že več člankov o detelj ni paši, 
vendar si nisem mogel ustvariti končne sodbe o njej; suj piše in govori vsak dru
gače. Eden pravi, da črna detelja sploh ne metli; drugi trdi. du nektar sicer izloča, 
a da zaradi preozkih in preglobokih cvetnih čašic čebele ne morejo do njega; tretji 
spet piše, da jo morajo najprej obrati čmrlji in da je  šele potem nektar čebelam  
dostopen. Neki starejši tukajšnji čebelar pa mi je rekel, da so vse to pravljice in 
da črna detelja včasih zelo dobro medi. Zato prosim tovariše, ki so opazovali gibanje 
tehtnice med cvetenjem  črne detelje, naj poročajo, ali je  bilo z nje kaj donosa in 
koliko. Zanima me tudi, ali je  kaka razlika med donosi prve. druge in tretje rasti. 
— Jok, Zalog.
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Nauk o opraševanju rastlin po čebelah 
in drugih žuželkah se navadno pripisuje 
učenjaku Charlesu Darwinu, kar pa ni 
popolnoma točno. Prvi je namreč opo
zoril na to važno dejstvo učitelj Kristi
jan Sprengel iz Spandaua v svojem ču
dovito lepem delu »Odkrita skrivnost 
narave pri zgradbi in opraševanju cve
tlic«. Njegova razmotrivanja so našla 
prvotno malo razumevanja; celo smešili 
so ga kot fantasta. Kakih 70 let pozneje 
jo vzbudil ta miuk Darvvinovo pozornost. 
Uporabil ga je kot dokaz za svojo raz
vojno teorijo, 'l uko ugotavlja znameniti 
raziskovalec, življenja žuželk profesor 
Goetsch v svoji »Primerjajoči biologiji 
žuželčjjh držav . — Res pa je sicer, da 
je Darwin prvi na znanstveni podlagi 
utemeljil nauk o razmnoževanju in ople- 
menjevanju. —ar.

Tudi čebele tekmujejo. Na Ojstrici 
nad Dravogradom, kakšnih 500 m nad
morske višine, jo dne 28. aprila 194? do
bil kmečki sin in mali čebelar s kranjiči 
Ot Jakob precej močan roj. Vsekakor je 
ta pojav občudovanja vreden, ker je 
bila letošnja zima zelo dolga in ni bilo 
skoraj 3 mesce nikakih izletnih dni. Ker 
je sneg v tem kraju skopnel šele pred 
dobrim mescem, je razumljivo, d ti ni bilo 
spomladi prave paše. Nekaj malega so 
čebele dobile le na leski in ivi. Potem
takem bi zares lahko rekli, da tudi če
bele tekmujejo.

Zanima me pa pri tem še neko drugo 
vprašanje: Kako prepričati preprostega 
čebelarja, da so panji s premičnim sat
jem  sodobnejši in rentabilnejši od kra- 
njičev. Neki večji posestnik iz dravo
grajske okolice mi je malo pred to vojno  
s prav resnim poudarkom dejal: »Kaj 
se bodo ustili tisti moderni čebelarji, ki 
imajo vedno suhe čebele, jaz čebelarim  
že ves čas le  v kranjičih, a pridelam  
vsako leto vsaj nekaj medu in voska. 
Nikoli še nisem šel medu iskat k moder
nim čebelarjem. Rilo je  ravno nasprotno.
V slabih časih se je  marsikateri izmed 
njih oglasil pri meni in spraševal, če bi 
mu prodal kaj medu.«

'Paka utem eljitev lahko preprostega 
čebelarja zapelje k napačnemu m išlje

nju. Poskušajmo torej ovreči, da imajo 
kranjičarji s svojim  načinom čebelar
jenja večji uspeh, kot čebelarji v AZ- 
pun jih.

Splošno je  znano, da so čebelarji s 
kranjiči po navadi raztreseni po samot
nih kmetijah, kjer je  čebelje paše več 
že zaradi tega, ker je  tamkaj manj čebel. 
Moderni čebelarji pa so največkrat str
njeno naseljeni v ravninah», po mestih, 
trgih in vaseh, kjer so čebele izpostav
ljene prahu, dimu in raznim drugim ne
ugodnostim. Zato so pašne prilike za njih 
čebele manj ugodne, kot pa na periferi ji.

Starejši čebelar, ki je  svoječasno če- 
belaril s kranjiči na istem mestu kot 
sedaj tov. Ot Jakob, je  piscu teh vrstic 
dejal, da je im el pri čebelarstvu vedno 
lepo uspehe, toda žal mu je bilo, da ni 
že takrat imel Znideršičevin panjev, ker 
bi dvignil uspehe v njih prav gotovo na 
zavidljivo višino.

Radoveden sem, kako je bilo drugod 
z letošnjim i roji. Poročajte o tem! Saj 
vemo, da bo to našega tov. urednika zelo 
veselilo, še bolj pa naše čitatelje, ki so 
kaj radi ponosni na zgodnje roje. Tudi 
sleherna gospodinja se razveseli, če 
začno kokoši rano kokati. Zakaj bi potem  
čebelar ne bil vesel, če se mu pojavi 
zgodaj spomladi roj, ki ga navda z upa
njem na dobro letino. Nadlučnik J.

Srboritost čebel. Mislim, da se ravno 
m lajši tovariši čebelarji najbolj zani
m ajo za živ ljen je čebel. Če ni mogoče 
drugače, pa brskajo po panjih in po ne
potrebnem vznem irjajo svoje varovanke. 
Starejši čebelarji smo um irjeni in po
segamo v njih družinski krog le po po
trebi. Ko delamo v zimskem času načrte 
za bodoče leto in prerešetavamo skušnje 
iz preteklega leta, ugotavljam o stvari, ki 
so večkrat v resničnem ali navideznem  
nasprotju s poročili v strokovnih knjigah.

Pred vojno sem im el res krotko žival, 
sedaj pa so vse čebele od kraja do konca 
kot obsedene. Kje je  krivda? Pri meni 
pač! D va vzroka sta, da me čebele po 
štirih letih odsotnosti ne marajo več. 
Živci so mi popustili, to vem, pa ne rav
nam pri pregledovanju tako prizaneslji
vo z njim i kot nekdaj. Ni šment — tudi
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jaz hi piknil, če hi me kdo dražil!.Drugi 
vzrok jc v tein — in tu smo si v laseh 
z dotičnimi čebelarji, ki zahtevajo, da 
čim manj stikaš po panjih — da sein se 
zaradi preobilnega drugega dela pre
malo hrigal za čebelo. Panjev nisem 
odpiral drugače kot tedaj, ko je bila že 
skrajna sila. Ker nisem imel poprej niti 
ene srborite čebelje družine v čebel
njaku. ne verjamem, da hi v vojnem 
času tudi one posurovele. Premalo so 
mo vajene, premalo poznajo vonj, po ka
terem vedo, da jim nisem nevaren. In 
tako sem se namenil, da bom panjem 
letos, če bo delo drugod dopustilo, čim 
večkrat pogledal v »drobovje«. Ako po
mislimo. da imajo žuželke po večini zelo 
dobro razvit voh, moramo priti do za
ključka, da jih vsak neznan vonj draži 
in napravi srdite.

Smešno, toda resnično je sredstvo, ki 
sem ga uporabil kot obrambo proti če
belam, da se lani niso več tako srdito 
zaletavale vame. Najraje se 1i zaletijo v 
klobuk. »Torej.« sem si mislil, »če že ho
čete. klobuk vam ga privoščim.« Pa sem 
postavil kol na mesto, od koder sem če
bele med izletavanjem navadno opazo
val. nanj pa obesil star klobuk. Kar 
tleskalo je prvi dan po klobuku, drugi 
dan manj, tretji dan pa so se po večini 
izbesnele in slučajni piki so bili že 
znosnejši,- če sem se postavil poleg stra
šila. Navadile so se znanega prizora in 
so polagoma unesle. Dolinar Ivan.

Ali čebela s pikom lahko prenese 
okužbo? Lani je neka češka pisateljica 
v časopisu, ki je izhajal v bivši Bat’ovi 
tovarni v Zlinu, priobčila krajšo povest, 
v kateri je vlogo deus ex maenina igrala 
čebela. Sin glavne junakinje je bil če
belar, toda pri čebeljem piku se je oku-i 
žil s tifusom in umrl.

Neznatna bežna zgodbica, kakor jih 
na stotine kroži po podobnih časopisih, 
je povzročila mnogo hrupa. Poleg član
ka v strokovnem čebelarskem listu so 
celo meni v Ljubljani slučajno prišle 
v roke kar tri notice v dnevnem časo
pisju, ki so obravnavale vprašanje, ali 
čebela lahko s pikom okuži človeka.

Čebela vendar ne sesa človeške krvi. 
niti ne seda na blato. Če je že na kakr
šen koli način prišla v dotik z bolnikom 
ali z okuženimi predmeti, je popolnoma 
izključeno, da bi bolezenske klice prišle 
na želo. Ker ostane pri piku želo v koži. 
čebela itak ne more dvakrat pičiti. Torej 
ni pri čebeljem piku nobena okužba mo
goča niti praktično, niti teoretično. To 
so poudarjali zdravniki in čebelarji, ki 
so posegli v omenjeni spor.

Skromna solzava zgodbica pač ni bila 
vredna toliko hrupa. Toda čebelarji so 
razumeli neznanje pisateljice kot napad 
na ncoinadeževani sloves svojih ljub
ljenk in so njena podtikanja z ogorče
njem zavrnili.

Pazimo na čistost naše čebelje pasme! 
Če že v današnjih razmerah tožimo, da 
se pojavljajo tu pa tam križanke med 
našo sivko in laško čebelo, nam bo de
lala ta zadeva še mnogo večje pregla
vice, če se enkrat odpre reden promet 
med našimi kraji in za sedaj še zasede
nimi predeli Goriške. Da prevladuje na 
Primorskem mešana pasma, je splošno 
znano. Ker sem nekaj časa pred prvo 
svetovno vojno čebelaril v teh krajih 
s to križanko, naj navedem nekaj njenih 
značilnosti, ki so bile zame, vajenemu 
lastnosti pravih kranjic, bolj očitne kot 
onemu, ki ni nikoli izkusil teh razlik.

Glavna razlika med križankami in či
stimi kranjicami je v tem, da ne rojijo 
zlepa. Za obnovo matic je treba roje 
narediti. Zato so narejeni roji po teh 
krajih zelo v navadi. Glede na to so 
imeli tedaj tamkaj tudi posebne vrste 
panj, imenovan kobaridski ali Paglia- 
ruzzijev panj. Natančnejše je opisan v 
»Čebelarskem zborniku« I. 1944. Poma
gali bi si bili lahko tudi z umetno vzrejo 
matic, kar pa tiste čase ni bilo še tako 
razširjeno kot danes.

Kot medičarke so te križanke še dosti 
dobre, vendar sein imel po vojni s či
stimi kranjicami v istem kraju več uspe
hov. Za točno primerjavo bi moral se
veda čebelariti z dvema vrstama čebel. 
Vsekakor pa so te križanke srditejše 
kot naše sivke. Ne prej in ne pozneje 
nisem pri svojem čebelarjenju uporab
ljal kape, a pri teh pisankah sem jo 
moral prav pogosto. Srditost čebel se 
nekako stopnjuje po barvi in zemlje
pisni širini. Najbolj divja je dokaj ru
mena ciprska, nato pride laška in blizu 
nje bo gotovo križanka z našo sivko, ki 
ima že kolikor toliko »umerjeno« barvo. 
Značilno je nadalje, da so čebelje pasme 
proti severu čedalje bolj temne, kar ima 
biološko ozadje. Prilagojevanje živali 
obdajajoči jih naravi vpliva tudi na njih 
trdoživost. Zato je naša alpska sivka 
proti vremenskim neprilikam odpornej
ša, kot so plemena z gorskega juga, med 
katere spada po svojem sorodstvu tudi 
križanka laške čebele z našo sivko. Sploh 
velja za čebele kakor za druge živali 
preizkušeno pravilo: ohranimo ono pa
smo, ki se je prilagodila našim razme
ram in naši klimi. In to je za nas le 
čista sivka. Fr. L.
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Iz zgodovine medu. Med so poznali že 
najstarejši narodi. Bil je ljudem eno iz
med prvih hranil in zdravil. Užival je 
izredno velik sloves. Sveto pismo ga 
omenja v zvezi z dobrotami dežele Ka
naan. kjer se pretakata med in mleko«. 
Prvi kristjani so imeli med za sveto jed, 
ker ga je užival Janez Krstnik v pušča
vi, Kristus pa ob svojem vstajenju. Zato 
so v prvih časih krščanstva vlivali du
hovniki na velikonočni praznik v kelih 
tekoč med. Novorojenčkom so dajali ta
koj po krstu kapljico medu, da bi ostali 
>ri življenju. Med so našli tudi v tajnih 
lodnikih pod egipčanskimi piramidami.

Grško bajeslovje omenja, da sta med 
in mleko sestavljena iz najboljših snovi, 
da sestoji iz teh snovi tudi hrana bogov, 
imenovana ambrozija. C) Jupitru, bogu 
zemlje, morja in zraka, so pripovedova
li. da je bil vzrejen ob medu.

Odlične lastnosti medu opevajo pesni
ki Homer, Evripid, Ovid in Virgil. Rim
ski pisatelj P linij opisuje med kot naj
slajši in najbolj zdrav sok. Pravi, da je 
ta dar nebes zdravilo za očesne bolezni, 
otekline in bolezni drobovju in da celo 
umirajočim olajša smrtne težave.

Med so darovali bogovom in ga po
klanjali prijateljem. Manjkal ni pri no
beni pojedini. Uporabljali so ga tudi pri 
izdelovanju zdravil in pijač.

Slovanom je bilo že od nekdaj čebe
larjenje priljubljeno opravilo. Zato je 
ruzumijivo, da so imeli med v velikih 
časteh. Iz njega so izdelovali že v dav
nih časih medico. Zapiski iz srednjega 
veka omenjajo, da so morali kmetje v 
naših krajih oddajati graščakom kot de
setino tudi med.

V germanskem bajeslovju igra med 
podobno vlogo kot v grškem. Njih bo
govom in padlim junakom je bil med v 
nadzemskem življenju najljubša jed.

Po 1. 1550 je začel izgubljati med svojo 
nekdanjo veljavo, ker ga je kot sladilo 
izpodrinil sladkor. Na novo 11111 je prido
bil pravo spoštovanje med drugimi zla
sti znuni župnik Kneipp. Njegove nauke 

'so podprli mnogi ugledni zdravniki in 
ovrgli predsodke, ki so jih nekateri raz
širjali o medu. Zadnja vojna leta so nam 
še posebno potrdila pomen medu v pre
hrani. Danes ve vsak otrok, da ni med 
samo sladilo, ampak tudi važno zdravilo 
in hranivo, ki mu skoraj ni najti prave
ga nadomestila.

Bela barva slepi čebele. — Da vidijo 
čebele svet v drugačni luči kot mi. so 
znanstveniki v novejšem času prav točno 
dognali. Še preden pu sem bral o tem, 
so me čebele same poučile, da je 11. pr.

bela barva zanje slepilo. Na zapadni 
strani čebelnjaka je bila stena šole, ki 
je bila od čebelnjaka oddaljena kakih 
10 m in precej visoka, belo prepleskana. 
Zjutraj, ko je sijalo sonce na steno, se 
je marsikatera čebela zaletela v ta zid. 
Najmanj vsaka druga je padla omam
ljena na tla. Nekaj časa je taka pone- 
srečenka vztrepetavala s krili, nato pa 
skoraj vedno umrla. Tako je bilo pod 
zidom vsak dan polno mrtvih čebel. Po
poldne. ko je bila stena v senci in tem
nejša, nisem opazil tega pojava.

Ob prvi priliki sem dal steno prevleči 
s temnejšim beležem. Od tedaj se če
bele niso več zaletavale vanjo.

Polemika o kranjski čebelji pasini je 
bila pred leti v nemških čebelarskih 
listih prav zanimiva. Nekateri so sku
šali omalovaževati njene dobre lastnosti, 
a na splošno je našla naša čebela le več 
zagovornikov kot grajalcev. Hvalili so 
zlasti njeno rodovitnost in rojivost. Tudi 
glede pridnosti in trdoživosti so se izra
žali večinoma prav povoljno. Nekateri 
preizkuševalci lastnosti raznih čebeljih 
pasem — celo ciprske so naročali — so 
prišli končno do prepričanja, da so kra- 
njice med najboljšimi. Zato so jih sploš
no priporočali.

Pri drugih inozemskih čebelarjih, zla
sti pri Nemcih pa je kar očitno silila v 
ospredje njih nacionalna prenapetost. 
Kot so si domišljali pri vseh stvareh, 
tako naj bi bila tudi njih čebelja pasma 
prva na svetu. Značilno pa je, da so bili 
ravno njih čebelarski listi polni inse- 
ratov, s katerimi so čebelarji z bivše 
Kranjske, Štajerske in celo iz nemških 
predelov Koroške ponujali čiste kranji- 
ce. V nekem listu sem zasledil četrtino 
oglasov, ki so se nanašali na kranjice. 
Ako bi ne bilo kupcev za naše čebele, 
bi bili prav gotovo tudi taki oglasi izo
stali. Sicer pa Nemci tako niso odločilni 
pri presojanju naše čebelje pasme.

Kakšen ugled uživa naša čebela pri 
Amerikancih, kaže n. pr. dejstvo, da so 
ti že pred prvo svetovno vojno poslali 
iz ZDA v naše kraje čebelarskega stro
kovnjaka Bentona, ki je bil ves navdu
šen za našo sivko. Pri nas je iskal spo
sobnega človeka, ki naj bi odšel z njim 
v Ameriko, da bi tamkaj poučeval na 
visoki šoli za čebelarstvo o načinu 
kranjskega čebelarjenja. Kot mi je zna
no, je odšel tja sin bivšega uredniku 
»Slov. čebelarja« Fr. Rojine.

Mislimo, da so taka dejstva vse bolj 
prepričevalna kot polemike po časopisju, 
ki imajo dostikrat samo konkurenčno 
ozadje. —ar.
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DOIMSI
Čebelarska statistika Ljutomera in njegove okolice. Podeželsko mestece Lju

tomer, ki leži ob vznožju lepih vinskih goric, je bolj znano po dobri vinski kapljici 
kot pa po svojem čebelarstvu. Najbolje ga morda poznajo čebelar j i-prevaževalci 
s Kranjske, ki vozijo ob ajdovem cvetju skozi njega vsako leto svoje čebelice na 
sanjavo in prelepo Mursko polje. Čeravno igra Ljutomer najvažnejšo vlogo v 
vinarskem pokretu, so vendar v njem tudi pljuča čebelarskega dela vsega okraja. 
Tu je sedež čebelarske podružnice in tu je tudi sedež čebelarske družine Ljutomer. 
Ljutomerska družina je gibalna sila podružnice. Na njeno pobudo so bile usta
novljene ostale družine v okraju. Ljutomerski čebelarji so oskrbovali družine s 
potrebščinami in sladkorjem ter sodelovali pri reševanju vseh čebelarskih vprašanj, 
ki so se jih tikalu.

Iz poročil ob letnem članskem sestanku posnemamo, da je družina naročila 
in razdelila med svoje člane 152 kg semena bele detelje in 2000 vrbovih potak
njencev. V njenem območju je bilo preteklo pomlad zasajenih 3500 sadik akaciji1. 
Poleg običajne posejane količine inkarnatke bo letos pri Vinogradniški zadrugi 
v Železnih dverih posejanih še 250 kg semena inkarnatke in 200 kg semena bele 
detelje. Na oba tečaja za vzrejo matic v Ljubljani smo poslali po enega člana, 
na 10 dnevni tečaj za začetnike pa tudi enega. Družina ima dva izvedenca za 
čebelje bolezni in 4 predavatelje. En njen član redno sodeluje pri Slov. čebelarju.

V ožjem odboru družine je 5 članov. V širšem odboru je bilo prvotno 8 članov, 
zaradi obsežnosti dodeljenega mu področja, pa se je kasneje razširil na 16 članov. 
Lani je bilo 8 rednih sej in ena izredna seja. Poleg tega je družina priredila 
4 predavanja in 2 sestanka, na katerih so se reševala pereča čebelarska'vprašanja. 
Nekateri njeni člani so sodelovali tudi pri kmetijski razstavi v Križevcih.

V preteklem letu je bilo zaradi suma bolezni pregledanih več čebelnjakov. 
Nekatere bomo pregledali letos. Na gozdno pašo je peljalo 10 članov 158 čebeljih 
družin. Ta prevoz sicer ni pokazal zaželenega uspeha, vendar poguma za letošnji 
prevoz nismo izgubili.

Blagajna ne izkazuje nikakih dohodkov; izdatke, ki jih je imela družina s 
poštninami, so krili člani sami.

Njivo, ki smo jo prejeli iz agrarnega sklada, upravlja tov. Polanič. Letos bo 
zasajena z medovitimi rastlinami, pridelek semena pa bo razdeljen med člane proti 
zmerni odškodnini.

Družina ima majhno strokovno knjižnico, v kateri je 10 letnikov Slov. čebelarja 
in 5 strokovnih knjig.

V odbor so bili poleg dosedanjih članov izvoljeni tov. Polanič kot blagajnik, 
tov. Fišer kot knjižničar in tov. Rajh Mirko kot odbornik. Odsek za zboljšanje 
čebelje paše vodi tov. Polanič, odsek za vzrejo matic tov. Pihlar, odsek za tisk 
in propagando pa tov. Belec.

V preteklem letu smo dvakrat popisali vse čebelarje in panje. To je bilo 
ogromno in neprijetno, a za nas zelo važno delo. Statistika nas uči in usmerja 
bodoče delo, odkriva napake in zboljšuje uspehe. Statistični podatki so sicer mrtve 
številke, toda te takoj ožive, če se človek le nekoliko poglobi vanje.

Na področju ljutomerske družine je 66 članov in 97 čebelarjev nečlanov; vsega 
skupaj je torej 163 čebelarjev. Člani imajo 577, nečlani pa 252 s čebelami naseljenih 
A2-punjev. skupaj 829 AZ-panjev. V drugih panjih je pri članih 294, pri nečlanih 
451 čebeljih družin, to je 745 družin. Razen tega izkazuje statistika 2 kranjiča in 
30 košev. Skupaj imamo tedaj v območju družine Ljutomer 1576 čebeljih družin.



Skupno imajo člani 23 točil, 2 tehtnici, 2 stiskalnici za vosek in 1 stiskalnico /.a 
satnice. Čebelam nudi naš okoliš pomladansko pašo in jesensko ajdovo pašo; 
manjka pa poletna paša. Vseh čebelnjakov je 163.

Med našimi čebelarji je po poklicu 93 posestnikov, 22 posestniških sinov,
6 viničarjev, 3 učitelji, 6 delavcev, 7 mizarjev, 3 trgovci, 1 oskrbnik, 1 brivec, 2 zi
darja, 1 kolar, t sedlar, 1 kovač, 3 krojači, 1 soboslikar, 2 uradnika, 5 vinogradnikov,
1 mlinar in t šofer.

Čebelarji prebivajo v 51 različnih krajih. Ljutomer ima 15 čebelarjev (11 včla
njenih v zadrugo), Kamenščak 8, Cven 6. Po 5 čeblarjev je v Cezanjevcih, Rado- 
merju, Sv. Tomažu in Veščici; po 4 čebelarji so v 8 vaseh, po 3 čebelarji so v 7 
vaseh, po 2 čebelarja sta v sedmih krajih, po en čebelar pa v 19 krajih. Ljutomer 
torej prednjači s 15 čebelarji. Od teh prevažajo čebele na pašo trije. AŽ panjev 
je v Ljutomeru 190, drugih panjev pa 55. Sam Ljutomer ima 4 točila, 2 tehtnici,
1 stiskalnico za satnice in 1 stiskalnico za vosek.

Ves okraj Ljutomer šteje 23 KLO, 112 vasi in 30.995 prebivalcev.
Družina Ljutomer obsega 18 KLO z 51 vasmi in 26.258 prebivalci. Na čebelarsko - 

družino Ljutomer odpade potemtakem 78% vseh vasi ljutomerskega okraja in pride 
na ta način na vsakih 161 prebivalcev po en čebelar, to je 0.62%. Rajon ljutomerske 
družine je mnogo prevelik. Razdeliti bi ga bilo treba vsaj na tri družine. Primanj
kuje pa nam organizatorjev, dočim čebelurji razmeroma rudi vstopajo v orga
nizacijo. Belec Janko.

Čebelarska družina Pekre je sprejela na svojem rednem letnem sestanku 
dne 16. 2. t. I. soglasno predlog tov. Pušauerja Štefana, da bo priredila v tekoči 
čebelarski sezoni razen predavanj tudi več poučnih izletov. Prvi lak izlet naj bi se 
vršil 11. maja v Središče ob Dravi. Združen nuj bi bil s predavanjem pri čebelnjaku 
tov. Bratuše Jakobu na Obrižu, kopanjem v zdravilišču Slatina-Radenci in ogledom 
državne trsnice iu drevesnice pri Kapeli. Organizacijo in vodstvo izleta je prevzel 
tov. Pušauer. Tehnične ovire pa so onemogočile izvedbo prvotnega načrta. Čebe
larji so kislih obrazov na posameznih postajali sprejeli ob določeni uri namesto 
avtomobila organizatorja Pušauerja, ki je prinesel neprijetno vest, da je izlet 
preložen na naslednjo nedeljo t. j. na 18. 5. Tega dne je že zgoda j zjutraj privozil 
avto v Pekre, kjer je nestrpno čakalo 11 udeležencev na odhod. Ko smo potem na 
ostalih postajah napolnili avto, smo se odpeljali točno ob 7. uri v smeri proti Ptuju 
in Središču.

No. Obrižu smo si ogledali čebelnjak tov. Bratuše in pri tein ugotovili, da bi 
enakega ali vsaj podobnega iskali zaman morda po vsej Jugoslaviji. Tovarišica 
Bratuševa nam je v odsotnosti svojega moža. ki je bil nujno zadržan, rade volje 
razkazala izborno urejeno čebelarstvo. Po ogledu čebelnjaka je tov. Sokol, tajnik 
pekrsko čebelarske družine, pozdravil navzoče in v izbranih besedah pojasnil pomen 
tega izleta. Vzpodbujal je čebelarje k vztrajnemu sodelovanju za izvedbo petletnega 
načrta, v katerega je vključeno tudi čebelarstvo. Nato je predaval tov. Pušauer o 
prestavljanju. Čebelarji so izvajanjem obeh tovarišev pazljivo sledili. Po končani 
dokaj živahni diskusiji, ki je sledila predavanju, smo se odpeljali v Središče na 
kosilo. Po kosilu je bil odmor, med katerim nam je tov. Visočnik zaigral na har
moniko nekaj poskočnih. Harmonika in dobra kapljica sta spravili družbo v naj
boljše razpoloženje. Posebno zabaven je bil prizor, ko je 120 kg težak tovariš za
plesal s 110 kg težko tovarišico »galop«.

Ob 12.30 smo zapustili Židane volje Središče ter se odpeljali proti Slatini-Ra- 
dencem. Tam smo se dobro okopali, popili nekaj kozarcev kisle vode in izbornega 
kapelčana ter poslali tovarišu Močniku, predsedniku podružnice, ki je tedaj ležal 
v bolnici, tovariške pozdrave. Potem smo se odpravili proti Kapeli, kjer smo si 
ogledali državno trsnico in drevesnico.

Ob 17. uri smo zapustili tudi ta kraj in zavili pri sv. Juriju ob Ščavnici proti 
Slovenskim goricam. V Ptuju smo se pri »Treziki« zopet malo oddahnili in nato 
nadaljevali vožnjo proti domu.

Udeleženci so odnesli s tega izleta najboljše vtise. Vse je poteklo v najlepšem 
redu in v tovariškem soglasju. Vreme nam je bilo zelo naklonjeno. Ker je  ponoči 
od 17. na 18. deževalo, nismo imeli niti prahu, niti vetra, niti vročine. Sele proti 
večeru nas je nekoliko poškropilo, kar pa ni škodovalo, ker smo se zavili v ponjavo, 
ki jo je previdni vozač vzel s seboj.
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Hvalevredno ie dejstvo, da se je izleta udeležilo tudi več nečebelarjev. Grajati 
pa moramo tiste, ki so prostor v avtu sicer plačali, a se izleta niso hoteli udeležiti 
samo zaradi tega, ker se ni vršil 11. maja, kakor je bilo prvotno domenjeno.

Podoben izlet je priredila naša čebelarska družina 15. junija t. 1. v Selnico ob 
Dravi. Že v zgodnjih popoldanskih urah so se začeli zbirati čebelarji in nečebelarji, 
člani in nečlani pri čebelnjaku tovariša Požauka Štefana, predsednika čebelarske 
družine v Selnici ob Dravi, ki ga ima v Črešnjevcih pri »Kranerju«. Do 17. ure 
se je nabralo tam toliko ljudi, da so komaj našli prostora. Bilo jili je nad sto. 
Prišli so čebelarji iz bližnje in daljne okolice, tako n. pr. iz Peker, Studencev. Ruš, 
Maribora in od drugod. Goste je sprejela družina Selnica s svojim predsednikom 
na čelu prav prisrčno. Opremila je trato pred čebelnjakom z mizami in klopmi 
ter poskrbela za majhen prigrizek in okrepčilo.

Točno ob 17. uri je otvoril sestanek tajnik pekrske družine, tov. Sokol, po
zdravil navzoče in se jim zahvalil za tako obilen obisk. Še posebej se je zahvalil 
družini Selnica, zlasti pa predsedniku tov. Požauku za tako lep sprejem. Dru
žina Selnica je s tem ponovno dokazala, da je pripravljena iti tovarišem čebelarjem 
v vsakem pogledu na roko.

Nato je prevzel besedo Požauko, ki je predaval najprej o rojenju čebel, nato 
pa o moderni in novodobni vzreji matic. Njegovo predavanje jo bilo za vsakogar 
razumljivo, ker je vsako stvar do najmanjše podrobnosti razložil. Kljub temu, 
da je trajalo cele tri ure, so navzoči z velikim zanimanjem sledili izvajanjem 
Požauka. Ugotovili so, da je Požauko morda eden izmed najboljših naših prak
tikov. Co bi imel nekoliko več rutine, bi bil tudi eden izmed najboljših naših 
predavateljev.

Prireditev bi potekla v najboljši harmoniji, da se ni pojavil sredi predavanja 
med nami neki Novak, ki je bil skoraj do nezavesti pijan in je skušal s svojim 
obnašanjem predavatelja motiti. Ugotovili smo, da je ta Novak čebelar, član in 
celo predsednik ruške čebelarske družine. Pomilujemo ruško družico, da si ni 
mogla izbrati boljšega predsednika. Take člane, ki poskušajo ovirati napredno 
čebelarstvo, moramo brezpogojno izobčiti iz zadruge, da ne bodo še nadalje rova
rili in razbijali sestankov, katerih je itak malo.

Čebelarska podružnica Trebnje. 22. junija t. 1. je bil članski sestanek čebe
larske podružnice Trebnje v Domu ljudske prosvete v Trebnjem. Izvršni odbor 
zadruge je dovolil za ta dan predvajanje filma »Iz življenja čebel« in še prak
tično predavanje o vzreji matic. Pred predvajanjem filma je tov. Rojec imel po
ljudno uvodno predavanje, ki je bilo potrebno zlasti zato, ker si je film ogledalo 
tudi lepo število nečebelarjev in odraslih šolskih otrok. Poslušalcev je bilo nad 60. 
Vsi so z zanimanjem sledili izvajanjem lov. Rojca, zlasti so z zadovoljstvom 
gledali film.

Po končanem predvajanju filma je tov. Kobal razpravljal o perečih vprašanjih 
podružnice, Poudaril je nujno potrebo, da se delovanje podružnice poživi in spravi 
v sklad z našim petletnim načrtom. Po njegovih izvajanjih je bil izvoljen nov 
poslovni odbor s tov. Vladimirjem Bercetom, šolskim nadzornikom v Trebnjem, 
na čelu. Novo izvoljeni tajnik tov. Kurent je pozval zbrane čebelarje na skupno 
in vzajemno delovanje podružnice s Čebelarskimi družinami.

Po volitvah je urednik Slovenskega čebelarja tov. Rojec v kratkih in jedrna
tih besedah razložil pomen vzreje matic, opozoril na knjigo »Vzrejajmo najboljše 
čebele« in navduševal prisotne čebelarje, da se tudi oni uvrste v krog vzrejevalccv 
matic; saj bodo tako izboljšali svoje pleme in koristili predvsem sebi. Ker je za 
letos prepozno, bo zadruga rade volje priredila v prihodnjem letu pri podružnici 
praktičen tečaj za vzrejevalce matic, '/a plemenenje bodo lahko uporabljali ple- 
menilno postajo pri Pustovem mlinu v Reki blizu Litije.

DELO VANJE IZVRŠNEGA OD BORA  ČEBELARSKE ZADRUGE
l.seja izvršnega odbora — 2. junija 1947. Upravni odbor zadruge se je sestavil 

takole: predsednik tov. Mihelič Stane, podpredsednik tov. Žnideršič Anton, tajnik 
tov. Rožman Maks, blagajnik tov. Ježek Maksim, odborniki tovariši: Alič Alojzij, 
Cedilnik Viktor, Grom Ignacij, Košmerl Vinko, Krmel Maks, Majcen Ivan, Mažgon 
Jože in Rojec Vlado. Poslevodeči tajnik tov. Kobal Josip.
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V pomoč izvršnemu odboru smo ustanovili nastopne odseke: gospodarski odsek, 
odsek za lisk in propagando, odsek za plemeniInt* postaje in vzrejo matic, odsek 
za. obveščevalne postaje in razmnoževanje medovitih rastlin, odsek za zavarovanje 
iu prevoz čebel ter odsek za trgovino z živimi čebelami.

Na znanje smo vzeli odločbo urada za cene, ki je določil, da stane vezan izvod 
Verbičeve knjige 56 din, broširan pa 4() din. Knjigarne in podružnice (er čebelarske 
družine, ki naroče najmanj 10 izvodov knjige, dobe 20 % popust.

Na. članski sestanek podružnice Trebnje dne 22. junija bosta šla tovariša 
Kobal in Rojec.

Vse zavarovalne premije bomo zvišali. Zavarovali bomo tudi tovorni avto.
Nu predlog predsednika bomo najeli za trgovino začasno nekaj delovnih, moči.
2. seju izvršnega odbora — 19. junija 1947. Odobrili smo poročilo tov. Ločni- 

škarja o predavanju, ki ga je imel pri Čebelarski družini v Radečuh pri Zidanem 
mostu. O ustanovitvi samostojne podružnice bomo vprašali, kaj misli o tem ma
tična podružnica v Trbovljah.

Prav tako bomo vprašali matično podružnico Celje zaradi ustanovitve samo
stojne podružnice v Braslovčah, podružnico Ljutomer pa za Križevce.

Udeležili se bomo kmetijske razstave v Tolminu, ki bo dne 15. avgusta 1957.
Zapisnik o skupščini bomo dali posebej natisniti. Uredila ga bosta tovariša 

Mihelič in Rojec. O tem bomo obvestili članstvo z razglasom v Zadružnem vestniku.
Zaradi ureditve ajdovih pasišč bomo poslali podružnicam in Čebelarskim dru

žinam okrožnico. Prevaževalci morajo javiti zadrugi, če reflektirajo še na svoja 
stara pasišča.

Tovarniške prostore v Poljčanah si bodo ogledali tovariši: Cvetko, Grom in 
Mažgon.

Nastavili smo posebnega skladiščnika, ki bo obenem vodil tudi trgovino z 
živimi čebelami in maticami.

Urednik tov. Rojec bo oskrbel prevod članka iz »Pčelovodstva«, ki razpravlja 
o širini ulic med sati.

Priredili bomo poučen izlet li Kirarjevemu čebelnjaku v St. Peter pri Mari
boru. Tov. Kirarja bomo pritegnili v odsek za plemenilne postaje.

V zadrugo smo sprejeli 98 čebelarjev.
3. seja izvršnega odbora — 5. julija 1947. V doglednem času bo izšla brošura

o  naših medovitih rastlinah. Ko bo pripravljena za tisk. jo bomo opremili z neka
terimi barvastimi slikami.

Podružnici Novo mesto smo dovolili predavanje, ki bo dne 20. julija na drž. 
kmetijski šoli na Grmu. Predaval bo tovariš Ločniškar.

Podružnica Ptuj bo priredila predavanje s svojimi predavatelji.
Odobrili smo podružnici Ljutomer pogodbo, ki jo ju napravila z Mestnimi 

trgovskimi podjetji o prodaji čebelarskih potrebščin.
Na znanje smo vzeli poročilo tov. Ločniškarja o predavanjih pri Čebelarskih 

družinah v Cerkljah pri Kranju in v Sori.
Prav tako smo vzeli na znanje poročilo tov. Kobala o članskem sestanku po

družnice v Trebnjem.
Dovolili smo ustanovitev Čebelarske družine v Veliki Loki, če temu ne bo 

ugovarjala podružnica Trebnje.
Letos bo odsek za plemenilne postaje in vzrejo matic ustregel le naročilu iz 

Floride in poslal tjakaj 500 matic.
Razpravljali smo o dopisu Predstavništva za zunanjo trgovino. Pripravljeni 

smo izvoziti 50.000 kg medu. Za nakup potrebujemo kredit. Potrebna je tudi pro
paganda za zbiranje medu. Zato bomo sklicali na dan 20. juliju konferenco, na 
katero bomo povabili zastopnike vseh naših podružnic. Predložili jim bomo načrt 
za zbiranje.

Zainteresirane podružnice smo obvestili, da je drž. semenarna v Ljubljani 
razposlala Naprozam po okrajih več tisoč kg črne semenske ajde.

Razpravljali smo o predlogih nadzornega odbora. Sklenili smo, da bomo skli
cali skupno sejo izvršnega in nadzornega odbora.

Pri slučajnostih je poročal tov. Cvetko, da je določil Zvezni urud za cene v 
Beogradu ceno vosku pri proizvajalcu na 220 din za kg.
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Razpredelnica naj bo raztegnjena na celo polo pisarniškega papirja- Prvim 
dvanajstim stolpcem naj bo odmerjena leva stran pole, ostalim dvanajstim pa 
desna stran. Ožji stolpci naj bodo kvečjemu 12 min široki. Način vzreje v stolpcu 
d označite s temile okrajšavami:/ D -= vzreja iz divjih matičnikov (rojevih ali 
pristorjenih), R =* vzreja ob rezijh na satu, C =  vzreja na čepkih, P =* vzreja s 
prenašanjem ličink. Mešane vzreje v isti seriji označite z obema ustrezajočima 
črkama, kot to kaže drugi primer. Odstotke v stolpcu g dobite, ako številu v stolpcu 
f pripišete 2 ničli in tako povečano Število delite s številom iz stolpca e. Torej je  

_  100 f _ 100 j 100 n . \  100 (p +  r +  s) ~ .g — t t ~ • Prav tako je k =  —j— , o =  —?—  m t =  ——- --------------. Pri zadnjemI J n
obrazcu seštejte števila v stolpcih p, r in s, vsoti pripišite 2 ničli ih jo nato delite 
s Številom iz stolpca n. Količino porabljenega sladkorja v prahu izračunajte s po
močjo števila na plemenišče postavljenih matic (razpredelek j!) Na vsako matico 
odpade 40 dkg (30 dkg za hrano v plemenilnikih, 10 dkg za sladkorne zamtlške pri 
dodaianju in izmenjavi matic.) . ..

Kakor je bilo že večkrat povedano, so matice IV. serije namenjene za izvoz. 
Na plemenišču naj ostanejo po oprašitvi toliko časa, dokler ne bodo vzrejevalci 
prejeli razpošiljalnih matičnic. Te matičnice bodo imgle tri oddelke. Skednji večji 
oddelek bo treba naseliti s kakimi 30 mlajšimi čebelami in jim dodati matico, 
stranska oddelka pu napolniti s primerno klajo (sladkornim testom in vodo.) 

f r . ( s l e m e  sme biti sladkorno testo za razpošiljanje matic niti pretrdo, niti pre
mehko, naj si ga vzrejevalci pripravijo že sedaj in naj ga potem večkrat temeljito 
pregnetejo. (Za vsako matico je treba računati 5 dkg sladkorja v prahu.) Ce je 
testo premehko, naj.m u dodajo še nekoliko sladkorja, če je pretrdo pa nekoliko 
segretega medu- Sladkorno testo Se ne sme preveč razlezti, četudi ga hranijo dalje 
časa v ioplem prostoru. Sele potem je  primerno za napolnitev razpošiljalnih ma
tičnic. Podružnični odseki naj nam takoj,- ko bodo postavljene zadnje matice na 
plemenišče, sporoče, kttliko matičnic naj jim pošljemo.



Nekatere vzrejevalce zanima, če je prodaja matic IV. serije zagotovljena. 
Prodaja ni samo zagotovljena, temveč se celo bojimo, da ne bomo mogli ugoditi 
vsem naročnikom, ker bo matic premalo. Zato poskrbite, da bo IV. serija na vseh 
plemenilnih postajah polno zasedena.

Podružnični odseki poročajo o velikih izgubah na plemeniščih. Iz mnogih

Elemenilnikov so pobegnile čebele z maticami vred, več matic se je na prahi zgu- 
ilo, druge pa so bile zadušene ob povratku s prahe. Vzroki so različni. Eden 

glavnih je morda ta, da vzrejevalci niso naseljevali plemenilnikov s čebelami iz 
rednikov, ampak so jih nabrali v raznih panjih. Kdor dela tako, naj ne jemlje 
čebel iz medišč, temveč iz plodišč. Ometa naj po možnosti le sate s pokrito zalego, 
pa še pri tem naj pazi, da poprej vse starejše čebele odlete.

V plemenilnikih ne sme biti čebel niti preveč, niti premalo. Za te, ki jih sedaj 
uporabljamo na postajah, jih zvrhana četrtlitrska zajemalka popolnoma zadostuje. 
Ce je čebel preveč, rade pobegnejo ali celo izroje. Cesto se zgodi, da se preselijo 
sirote, katerim se je matica zgubila na prahi, v sosednji plemenilnik in tako pre
komerno povečajo prvotno moč družinice. Ako postane zaradi tega družinici v od
rejenem ji prostoru pretesno, nastavi matičnike in izroji. Prva izguba povzroči 

'še  drugo, talco da je vzrejevalec dvakrat oškodovan. Če je čebel v plemenilnikih 
premalo, no morejo v zadostni meri ogrevati zalege, ki se pojavi v njih po sprašitvi 
matic. To lahko vodi do napačnih zaključkov o vrednosti matic. Ker ostane žrelo 
nezaščiteno, jih lahko celo čebele iz sosednjih plemenilnikov izropajo. Zato je pri 
naseljevanju potrebna največja previdnost. Ce le kje, je tukaj na mestu pregovor: 
Srednja pot — najboljša poti

Hramčki ne smejo biti v času prahe izpostavljeni sončni pripeki. Ker naše 
plemenilne postaje še niso dokončno urejene in zasajene, je treba hramčke za
senčiti z velikimi vejami, ki jih zasadimo v tla, kakor mlaje ob procesiji sv. Reš- 
njega telesa.

Dostop na plemenilne postaje na'j bo dovoljen izključno le po 18. uri. Tudi 
v zgodnjih dopoldanskih urah ni umestno brskati po hramčkih. Brez dvoma imajo 
na vesti marsikatero pobeglo družinico vzrejevalci sami, ker niso znali krotiti 
svoje radovednosti in nepočakanosti.

Da dosežemo večjo harmonijo med čebelami v plemenilnikih in dodanimi 
maticami, družinic ne pošiljajte takoj naslednji dan po naselitvi na plemenišče, 
temveč jih imejte 2 do 3 dni doma priprte v hladnem in temnem prostoru. Po 
nasvetu Švicarjev, ki imajo z vzrejo matic največ izkušenj, priporočamo pri na
seljevanju plemenilnikov tale postopek: Ko so se polegle v redniku prve matice, 
presejte čebele in jih čez noč pridržite v kleti. Drugi dan zjutraj napolnite ple- 
menilnike in jih postavite v kleti na dvoje letev tako, da prihaja zrak skozi zamre
ženo odprtino na njih dnu neovirano vanje.

Čez tri ure dodajte plemenilnikom matice, ki ste jih poprej primerno označili. 
Zvečer, ko prenehajo čebele v čebelnjaku izletavati (okrog 20. ure), prinesite

Elemenilnike iz kleti, jih razpostavite kje zunaj in jim odmašite žrela. Čebele se 
odo začele vsipati skozi žrela v taki množini, aa se bo marsikdo s strahom spra

ševal, če se boao sploh' še vrnile. Toda kaj kmalu se bodo pojavile prve izletnice 
in začele prisedati na stenah odrejenih bivališč. Polakoma še bodo sprašile v njih 
notranjost in ustvarile tamkaj tisto razpoloženje, ki je potrebno za dober izid na 
plemenišču. Za peščico čebel, ki bi pobegnile in pristale v panjih, iz katerih ste 
jih vzeli, naj vam ne bo žal. To so predvsem one neugnanke, ki potegnejo za 
sabo celo družinico, da jo popiha v neznano daljavo, ali pa celo obkolijo in zaduše 
matico, ko se vrne s svatovanja domov. Če bi zaradi tega lcatera družinica le preveč 
oslabela, ji je treba seveda dodati nekaj novih presejanih čebel.

Ko se znoči in so vse čebele v plemenilnikih, jih prenesite zopet v temnico. 
Tam naj ostanejo vsaj še en dan in eno noč. Šele v popoldanskih urah naslednjega 
dne jih pošljite na postajo. V hramčke jih namestite pozno popoldne, po možnosti 
ne pred 18. uro. S tem sc izognete nevarnosti, da bi se čebele istočasno prašile in 
tako zašle v tuje plemenilnike.

Nevšečnosti, ki so se pojavile pri letošnji vzreji, so za nas vse najboljša šola. 
Treba pa jim je poiskati prave vzroke, da ne bomo v prihodnjem letu zagrešili 
istih napak. Zato bo v začetku novembra v Ljubljani konferenca vseh dosedanjih 
vzrejevalcev. Točen dan in kraj sestanka bo pravočasno objavljen. Pripravljajte 
se na konferenco že sedaj! Zapišite si vsako malenkost, ki je potrebna razgovora 
in razmišljajte o načrtih za bodočo vzrejno sezono!


